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Выдаецца з лiпеня 1995 г.  
на беларускай  
i рускай мовах

Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.

Юрый ЗАХАРАНКА
знік 6442 дні таму

Віктар ГАНЧАР
 знік 6310 дзень таму

Анатоль КРАСОЎСКІ
знік 6310  дзень таму

Дзмітрый ЗАВАДСКІ 
 знік 6015 дзён таму

Іх лёс хвалюе Беларусь!

Да ўвагі!
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«Народная Воля»
в Twitter  

www.twitter.com/narodnaya_volya
в Facebook  

www.facebook.com/nv.online.info
в Vkontakte  

www.vk.com/nvonlineinfo

РЭБУС

Сёння апошні дзень падпіскі на «Народную Волю» на першую палову 2017 года. 
Вас чакаюць да вечара ў паштовых аддзяленнях і спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

Яны, на жаль, не сустрэнуць Новы год з намі.

Беларусы смуткуюць  
па ахвярах авіякатастрофы Ту-154

Учора мінчане неслі 
кветкі і лампады да 
будынка амбасады 
Расійскай Федэрацыі.

САЛІДАРНАСЦЬ

Мы разам  
з «Народнай Воляй»

На апошнім Сойме руху 
салідарнасці “Разам” акадэмік 
Леанід Лыч пры абмеркаванні 
становішча беларускай мовы 
ў грамадстве зрабіў выснову: 
“Яшчэ ніколі ў найноўшай 
гісторыі Беларусі не ўзнікала 
так востра і небяспечна пытанне 
не толькі захавання беларускай 
мовы, а і захавання самой 
незалежнасці”.

Як пацвярджэнне гэтай 
тэзы прагучалі словы генерал-
лейтэнанта Леаніда Рашэтнікава, 
дырэктара Інс тыт у та 
стратэгічных даследаванняў 
РФ, які забяспечвае аналітыкай 
уладныя структуры прэзідэнта 
Пуціна: “Незалежнай Беларусі не 
можа быць”, “Нельга забываць – 
гэта (маецца на ўвазе Беларусь. – 
Рэд.) гістарычная частка вялікай 
Расіі, гэта частка нашага народа”.

Той, хто яшчэ спадзяецца, 
што дэмакратыю і незалежнасць 
нам забяспечыць саюз з 
Расіяй, павінен пакінуць свае 
ілюзіі. Разам з тым разлічваць 
на дзейсную падтрымку 
дэмакратычных перамен з боку 
Заходняй Еўропы таксама не 
даводзіцца. Пагроза спынення 
фінансавання «БЕЛСАТА» 
– адзінага беларускамоўнага 
незалежнага тэлевізійнага 
канала, функцыянаванне якога 
дзевяць гадоў забяспечвала 
дзяржаўнае тэлебачанне 
Польшчы, – вымушае 
беларускую інфармацыйную 
прас тору самас тойна 
с упрацьс таяць больш 
моцнаму і спрактыкаванаму 
антыбеларускаму наступленню 

так званага “русского мира”.
У такой сітуацыі значна 

ўзрастае роля нашых 
незалежных СМІ і, адпаведна, 
пагроза ціску на іх. З “Народнай 
Воляй” вырасла цэлае пакаленне 
беларусаў, адданых тым 
ідэалам, каштоўнасцям, якія 
сфарміраваліся пад уплывам 
незалежнага выдання.

Газета “Народная Воля” 
за ўвесь час існавання не 
атрымала ніводнай капейкі з 
дзяржаўнага бюджэту, а, наад-
варот, была вымушана змагац-
ца за выжыванне. Гэта бараць-
ба за распаўсюджванне праз 
“Белпошту”, суды за смелыя і 
праўдзівыя матэрыялы, аплата 
штрафаў. Калектыў газеты і яе 
галоўны рэдактар не адступіліся 
ад абранага накірунку рэдакцый-
най палітыкі: жыць інтарэсамі 
людзей, адстойваць прынцыпы 
дэмакратыі, галоснасці, несці 
праўдзівае слова.

Рух салідарнасці “Разам” 
заклікае ўсю дэмакратычную 
супольнасць падтрымаць 
незалежныя беларускія СМІ. Іх 
у нас не так шмат. Каштоўна 
кожнае выданне. Але “Народная 
Воля” ў гэтым шэрагу мусіць 
мець прыярытэт.

Нам, беларусам, трэба 
разлічваць на ўласныя сілы. 
Разам падтрымаем “Народную 
Волю”! Сойм руху салідарнасці 
“Разам” у поўным сваім 
складзе падпісваецца на газету 
“Народная Воля “.

Cойм руху салідарнасці 
“Разам”.

22.12.2016.

Без Лукашэнкі…
Учора ў Санкт-Пецярбургу праходзілі саміты  

Еўразійскага эканамічнага саюза (ЕАЭС) і АДКБ.  
У іх бралі ўдзел лідары ўсіх краін-удзельніц  

дадзеных арганізацый, акрамя Аляксандра Лукашэнкі. 
Чаму кіраўнік Беларусі не паляцеў на  саміт? 

Трэба адзначыць, што яшчэ за дзень 
да пачатку працы форуму ў Пецярбург 
прыбыў прэзідэнт Казахстана Нурсултан 
Назарбаеў. Акрамя  перамоў на вышэйшым 
узроўні лідары Расіі і Казахстана наведалі 
адразу два заводы ў Санкт-Пецярбургу – 
АТ «Диаконт» і ЗАТ «Биокад”. Адным сло-
вам, дэманстравалі ўзаемапаразуменне і 
гатоўнасць працягваць супрацоўніцтва.

У панядзелак да Назарбаева і Пуціна 
далучыліся астатнія прэзідэнты краін-
удзельніц ЕАЭС – Арменіі Серж Саргсян, 
Кыргызстана Алмазбек Атамбаеў, а так-
сама прэзідэнт Таджыкістана Эмамалі 
Рахмон (Таджыкістан уваходзіць у Савет 
калектыўнай бяспекі АДКБ).

Адсутнасць у Санкт-Пецярбургу 
Аляксандра Лукашэнкі пракаментаваў 
прэс-сакратар расійскага прэзідэнта 
Дзмітрый Пяскоў. Маўляў, нічога сенса-
цыйнага не здарылася, адсутнасць белару-
скага кіраўніка не паўплывае на падпісанне 
падрыхтаваных дакументаў. А, між 
іншым, цэнтральнай падзеяй саміту стала 
падпісанне Дамовы аб Мытным кодэксе. 
Той самай Дамовы, праект якой, на думку 
многіх экспертаў, не ўлічвае нашых нацы-
янальных інтарэсаў. Таксама на саміце 
падпісваўся і шэраг іншых дакументаў, 
у тым ліку па фарміраванні адзінага 
еўразійскага рынку тавараў і паслуг.

«Усе дакументы, якія падпісваюцца, 
раней былі цалкам узгоднены з нашымі 
беларускімі партнёрамі», – патлумачыў 
Пяскоў і  дадаў, што гэтыя дакументы 
затым будуць накіраваны ў Мінск на подпіс 
беларускаму кіраўніку.

Пяскоў таксама распавёў, што афіцыйны 
Мінск загадзя паведаміў пра немагчымасць 
Лукашэнкі ўзяць удзел у самітах у Санкт-
Пецярбургу, і падкрэсліў, што «Беларусь 
была, ёсць і працягвае заставацца нашым 
бліжэйшым саюзнікам» і партнёрам”.

Але, як бы ўсе кропкі над “і” ні 
расстаўляліся, застаюцца пытанні. Ёсць жа 
прычына, з-за якой Аляксандр Лукашэнка 
не паляцеў у Санкт-Пецярбург. Хутчэй 
за ўсё, яна звязана з тымі напружанымі 

адносінамі, якія ўсталяваліся ў апошні 
час паміж Беларуссю і Расіяй. Вось мер-
каваннне палітычнага аналітыка Цэнтра 
стратэгічных і знешнепалітычных 
даследаванняў Юрыя Царыка: 

– Зразумела, што ўсё гэта адбываец-
ца на фоне глыбокага крызісу беларуска-
расійскіх адносін, які ўжо тычыцца не толькі 
эканомікі, але і ідэалогіі і ваенна-палітычных 
пытанняў. Пасля лістападаўскай сустрэчы 
Лукашэнкі і Пуціна і наступнага развіцця 
падзей стала зразумела, што ніякіх 
пытанняў вырашыць не атрымаецца, бакі 
пакуль не гатовы па сутнасці абмяркоўваць 
сітуацыю, якая склалася. Таму вялікага сэн-
су ехаць у Санкт-Пецярбург у Аляксандра 
Лукашэнкі не было. Хіба што рытуальна і 
цырыманіяльна паказаць сваю салідарнасць 
з Расіяй, але ў сувязі з трагедыяй у Расійскай 
Федэрацыі ўсе неабходныя крокі беларускі бок 
выканаў, мы адзіная, акрамя Расіі, краіна, 
якая, можна сказаць, абвясціла  жалобу па 
загінуўшых пасажырах самалёта ТУ-154.

Другі аспект звязаны з тым, што 
Беларусь пакуль не гатова падпісаць 
Мытны кодэкс Еўразійскага эканамічнага 
саюза. І, не паехаўшы ў Санкт-Пецярбург, 
хутчэй за ўсё, Аляксандр Лукашэнка паз-
бег жорсткага сцэнарыя – гэта калі б ён 
прыехаў і не падпісаў дакумент. А так ён 
проста не выехаў, і паглядзім, што будзе 
далей з Мытным кодэксам, які, як адзначыў 
Пяскоў, прышлюць Лукашэнку на подпіс.

Дарэчы, учора ў Маскве  праходзіла 51-я 
сесія Парламенцкага сходу Саюза Беларусі 
і Расіі. Старшыня Палаты прадстаўнікоў 
Беларусі Уладзімір Андрэйчанка выступіў 
на мерапрыемстве з жорсткай крыты-
кай. «У Еўразійскім эканамічным саю-
зе  не прымаецца важных рашэнняў, а сам 
саюз ператвараецца ў палітычны пра-
ект», – заявіў ён. Андрэйчанка таксама 
адзначыў, што ў адносінах Беларусі і Расіі 
не ўсё дабратворна, рэгулярна прымаюцца 
пратэкцыянісцкія рашэнні, якія супярэ-
чаць заканадаўчай базе Саюзнай дзяржавы 
і Еўразійскага эканамічнага саюза.

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

ШчАСЛІвАй ДАРогІ!

Каманда «МАЗ-СПОРТаўта» 
адправілася на «Дакар-2017»

Уладзіміра Кондруся асудзілі,  
але не пасадзілі

Учора ў судзе Маскоўскага раёна Мінска  
быў вынесены прысуд фігуранту падзей Плошчы-2010.

веРДыкт

Нагадаем: судовы працэс 
над жыхаром г.п.Рудзенск 
Уладзімірам Кондрусем, якога 
амаль праз шэсць гадоў судзілі 
за ўдзел у масавых беспарадках 
падчас снежаньскіх падзей 2010 
года, распачаўся 16 лістапада. 
Аднак пасля таго, як у зале 
суда Кондрусь паспрабаваў 
ускрыць сабе вены, было выра-
шана адправіць падсуднага 
на комплексную псіхолага-
псіхіятрычную экспертызу.

Учора працэс аднавіўся, 
хаця Уладзіміра Кондруся 
ў зале суда не было – ён 
адмовіўся там прысутнічаць. 
На судзе сталі вядомы вынікі 
п с і х о л а г а - п с і х і я т р ы ч н а й 
экспертызы: Кондрусь пакутуе і 
пакутваў у перыяд здзяйснення 
інкрымінуемых яму дзеянняў 
на расстройства асобы 
паранаідальнага тыпу. Маўляў, 
у момант здзяйснення злачын-
ства не мог у поўнай ступені 

ўсведамляць свае дзеянні.
У выніку пракурор 

запрасіла для Уладзіміра 
пакаранне ў выглядзе трох 
гадоў абмежавання волі без 
накіравання ва ўстанову 
адкрытага тыпу з абавязковым 
амбулаторным лячэннем 
па месцы знаходжання, а 
таксама залічыць утрыманне 
пад вартай – дзень за два і 
вызваліць з-пад варты ў зале 
суда.
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С моей коЛокоЛЬНи

Елена МОЛОЧКО

СУДЬБА чеЛовекА СПеЦыЯЛЬНы РЭПАРтАЖ

чУЛІ?

оСтРАЯ ПРоБЛемА

Выкидыши
Как несовершенен людской суд…  А если точнее, 

как чудовищны человеческие пороки и злодеяния – ни 
один Уголовный кодекс не в состоянии предусмотреть 
все оттенки черного.

Вот шокирующая новость последних дней: 17-лет-
ний студент, напавший с бензопилой в ТЦ «Европа» на 
безоружных людей, признан вменяемым. Комплексная 
психолого-психиатрическая экспертиза сделала вывод, 
что этот белокурый выродок «в полной мере отдавал 
отчет своим действиям и руководил ими». 

Ну, если он – здоровый, то больная, значит, я. 
Потому что звериная, дьявольская жестокость моему 
пониманию не доступна: как может родиться в нор-
мальной человеческой голове такая гигантская волна 
ненависти к окружающим? И как его собственная душа 
не остановила действия, созревшие в мозгу? Значит, нет 
у этого двуногого души. А вы говорите здоровый…

Чудовищу светит 12 лет. Почему так мало? Этого 
нравственного урода, купившего не только пилу, но и 
средства защиты (!) при работе с инструментом перед 
тем, как пойти на убийства, по-моему, надо держать в 
клетке всегда. Кто даст гарантию, что после тюрьмы, 
обозленный, униженный – но ведь «здоровый», он не 
повторит свою вылазку, опять поддавшись раздраже-
нию, запальчивости, минутному нерасположению духа?

Параллельно в эти же дни еще один наш сооте-
чественник проходил судебно-медицинскую эксперти-
зу. Тот, кто ночью на «Мерседесе» заехал на площадку 
мемориального памятника  на площади Победы и кру-
танулся с глупым шиком несколько раз возле Вечного 
огня. Вскоре после «показательного выступления» и 
настоящей погони водитель был остановлен госавто-
инспекцией. Результаты экспертизы, правда, еще не 
обнародованы, но, думается, шкодник здоров, как бык, 
потому что по горячим следам сам дал оценку своему 
поступку, назвав себя дураком… Что ж, если не оправ-
дывающий, то вполне трезвый взгляд на собственные 
понты. Неужели тоже хотел стать звездой «Ютуба»?

На горе-водителя прокурором заведено уголовное 
дело, ему светит до 3 лет лишения свободы. Трешечку 
на плечи, шутит байнет. А мне кажется, такие про-
ступки требуют качественно иного наказания. Ну что 
на три года запереть хулигана в колонию? Еще жалеть 
себя начнет, эта  жертва гормонального фона… В дан-
ном случае гораздо лучше, по-моему, если бы человек 
за свои действия прежде всего почувствовал стыд, 
испытал на собственной шкуре цену позора, всеобщего 
общественного порицания. Это гораздо важнее и дей-
ственнее. Например, пусть теперь месяц убирает снег 
на площади. И не ночью, когда украдкой «геройство-
вал», а днем, при всем народе, когда каждый проезжа-
ющий мимо увидит его с лопатой. Но к Вечному огню 
шута не подпускать! К Огню люди поклониться ходят. 
Пусть он ходит и подбирает снежинки вокруг мемори-
альной площади. Дурак, говоришь? Ну так играй свою 
роль до конца. 

Статья 346 Уголовного кодекса Республики Беларусь 
– «надругательство над историко-культурными цен-
ностями», которая светит водителю «Мерседеса», в дан-
ном случае слишком тяжеловесна, значительна. Не надо 
суровым приговором придавать вес поступку, который 
лучше всего обозначить как заурядную дураковатость. 
Наша настоящая ценность – память о войне, она от 
глупости не пострадала, нравственно здоровых сил 
в обществе гораздо больше. И вообще, если бы не 
милицейское видео, никто бы утром даже не заметил 
следов от автомобильных шин на площади Победы у 
монумента. Другое дело, если акция была спланирована 
водителем заранее – промелькнула и такая информа-
ция, – чтобы потом выложить в интернет и собрать у 
зрителей «лайки». Такое примитивное желание славы 
любыми средствами в любом месте… А вот это уже – 
настоящий диагноз. 

Водителю пришло время принять холодный душ 
и увидеть границы дозволенного и недозволенного в 
обществе. Вечный огонь у памятника Победы – место 
в столице Беларуси исключительной значимости, тре-
бующее благоговейного отношения. Такое есть в любой 
столице мира. Думаю, все-таки в какой-то мере пони-
мал это и молодой человек из «Мерседеса», потому что 
решился на свой дрифт воровато, исподтишка, ночью, а 
не днем. Но мера его понимания оказалась недоразви-
той, вульгарной. Вот вопрос – почему?  И хотя человеку 
27 лет, я адресовала бы вопрос родителям. Неужели 
они никогда не рассказывали сыну о Хатыни, не празд-
новали в семье 9 Мая? Не пели, не слушали за общим 
семейным столом фронтовые песни, чтобы ощутить 
скупую внутреннюю дрожь? Их прадеды не воевали за 
Победу? Почему же они не внушили сыну святого ува-
жения к павшим?

Родители упускают детей. Их выращивают только 
физически, а морально они несостоявшиеся люди. Ну… 
просто выкидыши. Неодушевленные существа.  

«Людзі 
просяць  

скінуць хоць 
рубель»

Карэспандэнт «Народнай Волі» наведаў полацкі  
рынак і паглядзеў, як трымаюцца прадпрымальнікі.
Паводле слоў дробных 

гандляроў, купляючы, 
напрыклад, тавар у Маскве, 
праблематычна атрымаць 
адпаведную дакументацыю. 
Там ёсць фірмы, якія існуюць 
толькі на паперы. Расійскіх 
пастаўшчыкоў не хвалю-
юць складанасці, якія потым 
узнікаюць у беларускіх 
прадпрымальнікаў з падатко-
вай інспекцыяй. І працаваць 
даводзіцца на ўмовах 
пастаўшчыкоў з Масквы ці 
Санкт-Пецярбурга.

Год таму многія іпэшнікі 
збіраліся пераязджаць праца-
ваць у Расію ці зусім закры-
вацца. А што цяпер?

…Раніцай у субо-
ту на полацкім рынку не 
праціснуцца, а ўсе паркоўкі 
заняты аўтамабілямі. На пер-

шы погляд і не скажаш, што 
ў прадпрымальнікаў ёсць пра-
блемы з гандлем.

Абыходжу рынак і 
налічваю толькі чатыры 
гандлёвыя кропкі, на якіх 
ніхто не працуе.

Праўда, не ўсе іпэшнікі 
суботняй раніцай настроены 
на дыялог. Людзі баяцца фата-
графавацца, не кажучы пра 
тое, каб расказаць, як ім зараз 
працуецца.

– За год прадпрымальнікаў 
запалохалі, таму нічога 
дзіўнага ў іх паводзінах, – 
пагаджаецца пагаварыць 
Кацярына, якая прадае 
жаночыя курткі. – Праверкі 
падатковай, канфіскацыя 
тавараў, штрафы – усё 
было. Хто закрыўся, хто на 
беларускі тавар перайшоў, 

некаторыя на свой страх і 
рызыку стаяць.

Кацярына распрадае 
рэшткі леташняга тавару. 
Пасля таго як на імпарт з Расіі 
сталі патрабаваць дакумен-
ты, ездзіць на аптовыя рынкі 
ў Санкт-Пецярбург жанчына 
перастала. За некалькі апошніх 
дзён яна не прадала ніводнай 
рэчы.

Адзенне па 100 рублёў 
для жыхароў Полацка не па 
кішэні.

– Я не бачу сэнсу ў 
такой рабоце, – тлумачыць 
полацкая іпэшніца. – На 
круглую суму трэба закупіць 
тавару, які ў мяне потым 
тут канфіскуюць?! Рускім усё 
роўна, што тут адбываецца. 
Яны ніякія паперы даваць 
нам не будуць. На спрыяльныя 

перамены я ўжо не спадзяюся, 
людзі бяднеюць. Прадам, што 
засталося, а там відаць будзе. 
Дзякуй Богу, працуе муж, дзеці 
таксама на сваім хлебе.

Выхадныя і перадсвяточ-
ныя дні для прадпрымальнікаў 
адзіная магчымасць нешта 
зарабіць. У Полацк па пакупкі 
з’язджаюцца з Расонскага, 
Ушацкага, Міёрскага і іншых 
раёнаў. Прадпрымальнікі 
кажуць, што ў будныя дні 
гандлю практычна няма. Каб 
рэалізаваць тавар, многія 
іпэшнікі  ладзяць распрадажы.

– Нягледзячы на тое, 
што ў рэгіёне два буйныя 
прадпрыемствы, пакупніцкая 
здольнасць насельніцтва 
знізілася,– кажа мясцовая 
прадпрымальніца Таццяна 
Барысаўна. – Я не першы год 

працую, таму заўважыла. 
Прадаю шапкі і пальчаткі па 
5–10 рублёў, але людзі ўсё роўна 
просяць скінуць хоць рубель.

У станоўчыя змены жан-
чына не верыць. Кажа, што 
пытанне аб заробку ўжо не 
стаіць, таму на працу ходзіць 
па інерцыі.

– Ісці з рынку няма 
куды, – распавядае вопыт-
ная прадпрымальніца. – 
Мне амаль 50 гадоў, у такім 
узросце, асабліва ў правінцыі, 
уладкавацца складана. Год 
прайшоў, а нічога не змянілася: 
хто не закрыўся – праядае 
запасы, хто сышоў – збярог 
нервы і здароўе.

Полацкая прадпрымаль-
ніца і актывістка Рэспублі-
канскага грамадскага 
аб’яднання «Перспектыва» 

Вольга Шарстабітава з-за 
судовых разглядаў без работы 
ўжо год. Кажа, што іпэшнікі на 
рынку працуюць, пакуль няма 
праверак з падатковай.

– Каб не сядзець дома, людзі 
ходзяць на рынак – выказвае 
сваё меркаванне Вольга 
Шарстабітава. – Шмат каму 
ўжо за сорак – з працай цяж-
ка, таму гэта ўжо не бізнес, 
а хобі, якое нагадвае бочку з 
порахам. Гандаль на рын-
ку ратуе тое, што ў Полацк 
шмат едзе людзей з вёсак. За 
кошт гэтага ёсць магчымасць 
зарабіць хоць на прадукты да 
святаў. Ведаю, што некато-
рыя прадаюць тавар ужо па 
аптовым кошце, каб вярнуць 
выдаткаваныя грошы.

Раман ВАСЮКОВІЧ. 
Полацк.

оФиЦиАЛЬНо

2 0  л е т  с т р а х о в о г о  с т а ж а  –  
э т о  а б с о л ю т н о  н о р м а л ь н о !

Снизят ли пенсии работающим пенсионерам?  Увеличится ли страховой стаж?
Сохранится ли в Беларуси разный пенсионный возраст для мужчин и женщин?

Во время «Прямой линии» специалисты Министерства труда и соцзащиты  
ответили на эти и многие другие вопросы, волнующие людей.

Без изменения…
– Слышала, что предлагалось 

повысить пенсионный взнос для 
работника с 1% до 2%. Это возмож-
но? Планируется ли изменять размер 
отчислений в Фонд социальной защи-
ты населения? 

лариса Яшкова, заместитель 
начальника главного управления пенси- 
онного обеспечения Министерства 
труда и социальной защиты: – В 
настоящее время вопрос о повышении 
размера пенсионного взноса не рас-
сматривается.

– Последнее время очень бурно 
обсуждается новость, что с января 
2017 года будут удерживать 45% из 
заработной платы, если пенсионер 
работает и получает пенсию. Можно 
узнать, правда это или нет? 

Наталья Мурашкевич, началь-
ник главного управления пенсионного 
обеспечения Министерства труда и  
социальной защиты: – Вопрос об изме-
нении порядка выплаты пенсий работа-
ющим пенсионерам в настоящее время 
не рассматривается.

Страховой стаж  
будет расти?

– Я хочу получить ответ на такой 
вопрос: стажевый порог для назначе-
ния пенсии повышается с прежних 5 
лет до 20 лет в ближайшей перспек-
тиве. Это предел или он будет расти и 
дальше? 

Валерий Ковальков, замминистра 
труда и социальной защиты: – Решение 
о повышении минимального требуемо-

го стажа до 20 лет работы с уплатой 
взносов продиктовано в первую оче-
редь демографическими изменениями 
– старением населения, увеличением 
общей продолжительности жизни и, 
соответственно, периода получения 
пенсии. Сегодня пенсию у нас получа-
ют в среднем около 20 лет. Что касается 
будущего, то, по прогнозам демогра-
фов, тенденция роста продолжительно-
сти жизни сохранится. В этой связи от 
вопросов, связанных с корректировкой 
стажа, в перспективе, вероятно, так-
же не уйти. В экономически развитых 
странах требования к стажу устанавли-
ваются еще более жесткие. Например, 
для получения полной пенсии в Чехии 
требуется иметь 30 лет стажа с уплатой 
взносов, во Франции – более 41 года, в 
Бельгии – 45 лет.

– Считаю, что страховой стаж нео-
правданно велик для тех, кто служил 
в армии, ухаживал за нетрудоспособ-
ными. 

Н.Мурашкевич: – По общеприня-
тому подходу в условиях старения насе-
ления право на пенсию за счет средств 
страхования предоставляется тем, кто 
в течение значимого периода осущест-
влял трудовую деятельность с уплатой 
взносов на государственное социальное 
(пенсионное) страхование. При этом 
требуемая продолжительность мини-
мального страхового стажа экономиче-
ски и социально обоснована тем, что 
трудовая пенсия выплачивается граж-
данам длительный период – в среднем 
более 20 лет (женщинам – около 26 
лет). Причем этот период постепенно 

увеличивается за счет роста продолжи-
тельности жизни. Так, для назначения 
трудовой пенсии по возрасту на общих 
основаниях в 2016 году требуется не 
менее 15 лет 6 месяцев страхового стажа. 
Ежегодно его продолжительность будет 
повышаться на 6 месяцев до 20 лет к 
2025 году. С другой стороны, такие тре-
бования по минимальному страховому 
стажу для работников посильные. Ведь 
стаж 15–20 лет работы формируется в 
течение всего трудоспособного периода 
жизни, что позволяет его сформировать 
даже с учетом возможного отвлечения 
на иную социально значимую деятель-
ность.

Актуальность  
не утрачена

– Скажите, пожалуйста, с повы-
шением пенсионного возраста отло-
женная пенсия вообще потеряла свою 
актуальность? Планируется ли сделать 
ее условия привлекательнее? 

В.Ковальков: – Актуальность не 
утрачена, и действие законодательной 
нормы о премировании в размере пен-
сии при более позднем обращении за 
ней (либо за отказ от получения назна-
ченной пенсии в период работы) сохра-
няется. Размеры премиальной надбавки 
к пенсии значительно повышены в 2012 
году. Так, за 5 лет работы без получения 
пенсии можно увеличить ее размер в 
среднем в 1,7–1,8 раза.

Время покажет…
– Сохранится ли в беларуси в 

среднесрочной перспективе разный 
пенсионный возраст для женщин и 

мужчин? Возможно ли в беларуси 
дальнейшее повышение пенсионного 
возраста в ближайшие годы? 

В.Ковальков: – На ближайшие 
шесть лет решение по пенсионному 
возрасту принято – он будет посте-
пенно увеличиваться: каждый год на 6 
месяцев до 58 лет у женщин и 63 лет у 
мужчин в 2022 году. Что касается дол-
госрочного периода – время покажет. 
Здесь важно, как будут складываться 
демографические процессы, как будет 
работать экономика и, соответственно, 
какова будет ситуация с поступлени-
ем взносов в бюджет Фонда социаль-
ной защиты населения. Значение будут 
иметь и другие факторы: занятость, 
миграция и т.д.

– беларусь пошла по пути повыше-
ния пенсионного возраста. А в каких 
странах он сохранился на прежнем 
минимуме? И в каких странах сейчас 
самый высокий пенсионный порог? 

– Н.Мурашкевич: –  Возраст выхо-
да на пенсию 60 лет для мужчин и 55 лет 
для женщин сохранился в Узбекистане 
и России. В Германии пенсионный воз-
раст увеличивается постепенно до 67 
лет с 2012 по 2029 годы (для тех, кто 
родился после 1963 года, пенсионный 
возраст составит 67 лет). В 67 лет ухо-
дят на пенсию в Греции, Исландии, 
Норвегии. 

– Каково сейчас соотношение пен-
сионеров и работников? Как изменял-
ся этот показатель в последние годы и 
что ожидается в перспективе в связи 
с повышением пенсионного порога? 

л.Яшкова: – В 1990 году на 100 

работников приходилось 46 пенсионе-
ров, в текущем году (по оценке) – 62 
пенсионера. Ожидается, что повыше-
ние пенсионного возраста сдержит рост 
нагрузки на работников.

Больше стаж –  
выше пенсия

– Возможно ли право выбора 
гражданином периодов трудового 
стажа для расчета пенсии? 

Н.Мурашкевич: – При назначении 
пенсии учитывается весь стаж рабо-
ты, подтвержденный в установленном 
порядке, который имеет обративший-
ся за пенсией. Это обусловлено тем, 
что от продолжительности стажа зави-
сит размер пенсии: чем продолжитель-
нее стаж, тем выше размер пенсии. Что 
касается определения заработка для 
исчисления пенсии, то в 2016 году он 
определяется за последние 22 года под-
ряд стажа работы, но не более чем за 
фактически имеющийся стаж работы.

– Можно ли выбрать для исчисле-
ния пенсии более высокий заработок 
за всю трудовую деятельность? 

Н.Мурашкевич: – Нет, такая 
возможность законодательством не  
предусмотрена. Заработок для исчис-
ления пенсии определяется за уста-
новленный законодательством период. 
Так, в 2016 году пенсия исчисляется из 
заработка за последние 22 года стажа 
работы, но не более чем за фактически 
имеющийся стаж работы. Ежегодно 
указанный период увеличивается на 
один год до фактически имеющегося у 
гражданина стажа работы.

ДА 100-гоДДзЯ БеЛАРУСкАй хРыСЦІЯНСкАй ДЭмАкРАтыІ

Яна паднімала сцяг Незалежнасці Беларусі
(Заканчэнне.  

Пачатак у №№97,98.)

12 ключавых ідэй 
хрысціянскай дэмакратыі

1.Хрысціянскія каштоўнасці 
– падмурак сумленнай палітыкі. 
Хрысціянства так ці інакш тычыц-
ца ўсіх сфер чалавечага жыцця, 
уключна з палітыкай, – і менавіта 
яно ляжыць у падмурку заходняй 
цывілізацыі. Біблія змяшчае прынцы-
пы справядлівага кіравання і адказ-
вае на ўсе пытанні, датычныя таго, 
як трэба будаваць жыццё ў чалавечай 
супольнасці.

2.Дэмакратыя. Існуе моц-
ная сувязь паміж хрысціянскімі 
каштоўнасцямі і дэмакратыяй. 
Грамадзяне мусяць мець магчымасць 
легальным шляхам змяніць уладу і 
ўплываць на прыняцце рашэнняў, 
якія іх тычацца. Прававая дзяржава 
азначае падзел улад, плюралізм, сва-
боду слова, сумленныя выбары.

3.Персаналізм. Кожны чала-
век – унікальны вобраз і падабен-
ства Божае. Асоба, а не безаблічны 
індывід ці калектыў – кропка 
прыкладання сіл у практычнай 
палітыцы. Паводле пераканання 
Марытэна, не чалавек існуе для дзяр-

жавы, а дзяржава існуе для чалавека.
4.Субсідыярнасць. Рашэнні 

мусяць прымацца на тым узроўні, 
на якім існуе праблема. Улада мае 
быць як мага бліжэйшай да гра-
мадзян. Структуры вышэйша-
га ўзроўню павінны браць на сябе 
вырашэнне толькі тых задач, якія 
асобны чалавек альбо мясцовая 
супольнасць не адужае. Моцнае мяс-
цовае самакіраванне, забяспечанае 
адпаведным бюджэтам, грунт для 
магутнасці ўсёй дзяржавы.

5.Папулярызм (народнасць). 
Для таго каб улічыць інтарэсы ўсіх 
сегментаў і асобных людзей, патрэб-

ны цэласны погляд на грамад-
ства. Хрысціянска-дэмакратычная 
палітыка павінна ахопліваць 
інтарэсы як мага больш шырокіх 
колаў людзей.

6.Інтэгральны гуманізм . 
Уся гісторыя чалавецтва свед-
чыць пра свядомае ці несвядомае 
імкненне да Боскага ідэала – і зада-
ча хрысціянскага дэмакрата заклю-
чаецца ў яднанні гэтага чалавечага  
памкнення з адкрыццём, увасобле-
ным у Хрысце, тут і цяпер, у рэальнай 
гісторыі.

7.Агульнае дабро. Агульнае дабро 
– мэта дзяржаўнай улады і ўяўляе 

сабой справядлівае пераразмеркаван-
не даброт дзеля агульнага развіцця. 
Кожны чалавек адказны перад гра-
мадствам у тым, як ён рэалізоўвае 
права быць творцам уласнага лёсу.

8.Салідарызм. Для зладжанага 
ўзаемадзеяння і каардынацыі роз-
ныя пласты грамадства мусяць быць 
гатовы саступаць адно аднаму: гэта 
вынікае з іхняй узаемазалежнасці і 
ўзаемапавагі. Салідарнасць у рэшце 
рэшт працуе на агульнае дабро. На 
міждзяржаўным узроўні салідарызм 
азначае, што багатыя краіны мусяць 
дапамагаць бедным.

9.Камунітарызм. Місія чалавека 

на зямлі – не ў асабістай канкурэнцыі 
з іншымі людзьмі альбо ў выкананні 
вызначанай функцыі ў механізме 
дзяржавы, а ў тым, каб найбольш 
поўна рэалізаваць сябе ў натураль-
ных ячэйках грамадства: сям’і, царк-
ве, прафесіі, супольнасці, краі. Трэба 
абараняць свабоду, аўтаномію і 
цэласнаць гэтых ячэек, у тым ліку і ад 
дзяржаўнага кантролю.

10.Сацыяльная рынкавая 
эканоміка. Рынак паўсюль, дзе маг-
чыма, рэгуляванне толькі там, дзе 
неабходна. Эканамічная дзейнасць 
павінна служыць чалавеку, а не пад-
начальваць яго.

11.Адзінства чалавецтва . 
Хрысціянская дэмакратыя разглядае 
чалавецтва як унікальную і цэлас-
ную супольнасць з узаемнай залеж-
насцю і адказнасцю. Пераадоленне 
супярэчнасцяў магчыма праз няспын-
ны дыялог культур і цывілізацый.

12.Хрысціянская этыка. 
Прабачэнне, пакаянне, імкненне да 
згоды, цярплівасць – гэта не толькі 
асабістыя або духоўныя, але так-
сама і палітычныя каштоўнасці. 
Палітыка павінна мець мараль-
ны падмурак. Ператварэнням 
павінна папярэднічаць маральнае 
ўдасканаленне людзей. 

Бегство от…  
должностей

Незадолго до Нового года в 
Крическом райисполкоме рассма-
тривали вопрос о работе с резер-
вом кадров. И это неспроста: в 
районе слишком много вакантных 
должностей. Так, депутаты райсовета 
вот уже три с половиной  месяца не 
могут избрать председателя вместо 
“выбывшей” в Палату представителей 
Татьяны Марочковой. Более двух 
месяцев вакантна должность первого 
заместителя председателя РИК, 
более трех месяцев – должность 
начальника отдела строительства и 
архитектуры райисполкома. 

Была заметна нервозность 
чиновников, когда журналисты 
негосударственной газеты “Вольны 
Горад” звонили на “горячие” и 
“прямые линии” и, ссылаясь на 
интерес общественности (а он 
действительно немалый), пытались 
выяснить, когда же свободные 
руководящие места займут 
конкретные люди. К примеру, 
заместитель председателя райсовета, 
начальник отдела экономики 
райисполкома Ирина Прудникова 
(исполняет обязанности председателя 
райсовета на общественных началах) 
в сердцах ответила корреспонденту 
“Вольнага Горада” Николаю Гердию: 
“Я исполняю обязанности на 
общественных началах. Мне никто и 
ничего не платит. Как только изберем 
председателя – так сразу и напишем”. 
Однако время идет, а новости о 
кадровых назначениях приходят 
только из Минска. 

Нельзя сказать, что никому 

не предлагали занять вакантные 
должности. Предлагали. Но 
относительно квалифицированные 
и грамотные специалисты 
от предложений немедленно 
отказывались, а ставить “затычек 
в бочку” уже небезопасно. И 
так авторитет (если об этом еще  
как-то можно говорить) 
руководителя района В.Сысоева и 
его команды близок к нулю. И среди 
населения, и среди руководителей. 

Толковые руководители просто 
бегут из района – можно вспомнить 
заместителей председателя РИК 
Анатолия Кранцевича и Николая 
Степанова. Некоторые, попав в 
немилость к Сысоеву, пытаются 
правдами и неправдами уцелеть, 
спасти организации и хозяйства. 

Наглядный пример последних 
дней. Председатель райисполкома 
В.Сысоев и некоторые его 
подчиненные, выполняя Указ 
№349 (“О реорганизации 
колхозов (сельскохозяйственных 
кооперативов)”,  пытались 
оказать давление на членов СПК 
“Колхоз им.Суворова” и его 
председателя Михаила Малашенко 
с целью заставить дать согласие 
на реорганизацию хозяйства. 
Люди, ошарашенные наглостью 
“вертикальщиков” и ведомые 
ветеранами колхоза Еленой 
Горчаковой, Светланой Исаченко, 
Иваном Тарароевым, “встали 
на дыбы” и согласия не дали. На 
каждом новом собрании (их 
прошло несколько) исполкомовцы 

обрушивали на головы собравшихся 
новые угрозы, изредка сдабривая 
их “пряниками”. Люди устояли. Да 
и с какой стати им соглашаться на 
реорганизацию СПК, если хозяйство 
на протяжении нескольких лет 
считается лучшим в районе. От 
добра, как говорится, добра не ищут.

Говоря о положении дел в 
сельскохозяйственной отрасли 
района, отмечу, что не так давно 
специальная комиссия при 
Могилевском облисполкоме 
приняла решение начать процедуру 
банкротства КСУП “Бель”. По 
некоторым сообщениям, на 
антикризисного управляющего 
проходит обучение руководитель 
КСУП Роман Быков. Однако далеко 
не все специалисты райсельхозпрода 
и сельчане одобряют это решение. 
Многие считают: в том, что хозяйство 
дошло до ручки, во многом виновен 
Быков.

Еще одним неприятным 
сюрпризом для района в конце 
года стало известие о возможном 
банкротстве когда-то крупной 
организации – ОАО “Кричевгрузавто”. 
По крайней мере, 15 декабря собрание 
акционеров приняло решение о 
направлении в Экономический суд 
области ходатайства с просьбой 
признать акционерное общество 
банкротом. Причина – устойчивая 
неплатежеспособность и наличие 
долговых обязательств перед 
кредиторами (называлась сумма в 4 
млрд неденоминированных рублей). 
Организация не может рассчитаться 

по зарплате даже с уволенными 
работниками. Есть информация, 
что директор Владимир Ильенков, 
руководящий ОАО более 15 лет, для 
погашения задолженности принял 
решение о продаже некоторых 
зданий, принадлежащих обществу.

Причина кадрового голода 
и экономических неурядиц в 
Кричевском районе лежит на 
поверхности: в Беларуси вследствие 
формирования системы власти, 
заточенной под одну всем 
известную фигуру, нет здоровой 
конкуренции ни в политике, ни в 
экономике. Избиратели выполняют 
роль статистов, хождением на 
избирательные участки “утверждая” 
выбор чиновников. Власть варится 
в собственном соку, не имея 
обратной связи с народом, не 
подпитываясь от него энергией 
и идеями. Критерии, по которым 
продвигают во власть людей, далеко 
не всегда соответствуют понятиям 
“профессионализм, интеллект, 
порядочность, такт”.

Судя по всему, Кричеву, городу 
древнему и с особыми традициями 
(имел Магдебургское право с 28 
августа 1633 года), при власти 
В.Сысоева уготована незавидная 
судьба. Люди просто кричат об этом, 
да не слышат их ни в Могилеве, 
ни в Минске. Может, наконец-то 
услышат ее новые руководители 
Администрации президента 
Республики Беларусь?

Сергей НЕРОВНЫЙ.
г.Кричев.

Назад,  
у БДУ

Стала вядома пра новае 
працаўладкаванне  

экс-міністра адукацыі 
Міхаіла Жураўкова. 

ПА-зА гУЛЬНЁй

Беларускія 
біятланісткі 

даюць 
«агню»!

Як вядома, не так даўно 
нарадзіла дзіця 

трохразовая алімпійская 
чэмпіёнка Дар’я 

Домрачава, а зараз 
пакінула зборную 

Беларусі з-за пытанняў, 
“якія прыемныя для 

жанчыны”, і Анастасія 
Кінунен (Дубарэзава).

«Яе зараз у большай 
ступені непакояць іншыя 
пытанні – больш прыемныя 
для жанчыны, чым біятлон, – 
распавёў трэнер па біятлоне 
Фёдар Свобада. – Натуральна, 
гэта нечаканасць, але жыццё 
ёсць жыццё”.

Анастасія Кінунен 
(Дубарэзава) у якасці 
спадарожніка жыцця абрала 
страхавога агента з Фінляндыі. 
Як бачым, па прыкладзе Дар’і 
Домрачавай прагледжваецца 
“скандынаўскі накірунак”.

Ён узначаліў кафедру тэарэ-
тычнай і прыкладной механікі 
м е х а н і к а - м а т э м а т ы ч н а г а 
факультэта БДУ. Прычым на 
новым месцы працы Жураўкоў 
з’явіўся адразу ж пасля адпа-
чынку. На сайце БДУ ён ужо 
таксама прадстаўлены як загад-
чык кафедры.

Якія-небудзь каментарыі 
адносна адстаўкі з паса-
ды міністра адукацыі 
Міхаіл Анатольевіч даваць 
адмаўляецца.

Варта адзначыць, што 
Жураўкоў вярнуўся туды, 
адкуль пачынаўся яго кар’ерны 
ўзлёт у сферы адукацыі. 
Менавіта на кафедру тэарэтыч-
най механікі і робататэхнікі 
БДУ (зараз кафедра тэарэтыч-
най і прыкладной механікі) 
ён прыйшоў працаваць у  
1997 годзе ўжо будучы пра-
фесарам. На той момант 
Жураўкову было толькі  
36 гадоў. У 1999-м ён 
узначаліў кафедру, а ў сакавіку  
2007 года стаў дэканам 
м е х а н і к а - м а т э м а т ы ч н а г а 
факультэта.

У студзені 2009 года 
Жураўкова прызначылі на 
пасаду першага прарэктара 
БДУ. У снежні 2014-га ён стаў 
міністрам адукацыі.

Дарэчы, на рахунку пра-
фесара Міхаіла Жураўкова 
нямала навуковых прац, у яго 
шмат вучняў. Ён падрыхтаваў 
аднаго доктара і 13 кандыдатаў 
навук. Узнагароджаны меда-
лём Ф.Скарыны і нагрудным 
знакам Міністэрства адукацыі 
«Выдатнік адукацыі».

Вольга ГРЫНЯВІЦКАЯ.

«Ніводны чалавек  
звольнены не будзе»

З 1 студзеня 2017 года пачынае дзейнічаць новы Мытны кодэкс Еўразійскага эканамічнага саюза, “дзякуючы” якому пад пагрозай 
закрыцця апынулася паспяховае прадпрыемства “Беліт” з горада Паставы Віцебскай вобласці. 

зА ПРАхАДНой

260 работнікаў занепакоіліся, што 
могуць застацца без працы. Дырэктар 
“Беліта” Дзмітрый Чыжэўскі 
на пачатку лістапада расказваў 
“Народнай Волі”, у чым сутнасць, зда-
валася б, неверагоднай сітуацыі: “Усе 
гады прадпрыемства ўвозіла сыравіну, 
якой няма на тэрыторыі Беларусі і 
Расіі (а працуем мы толькі з сыравінай 
з Еўропы), бяспошлінна і ўсю выра-
бленую прадукцыю пастаўлялі на экс-
парт”.  Але з 1 студзеня 2017 года, 
згодна з новым Мытным кодэксам, 
“Беліт” трапляе “пад пошліну ў паме-
ры… 164 (!) працэнты ад кошту 
ўвезенай сыравіны. Нават на нафце 
столькі не зарабляюць. І гэта для 
прадпрыемства непад’ёмна”.

Дзмітрый Чыжэўскі выказваў 
спадзяванне, што выхад зной- 
дзецца, запэўніваў, што і ў холдынгу 
«Гарызонт», да якога адносіцца “Беліт”, 
і ў Міністэрстве прамысловасці, і ў 
Саўміне займаюцца рашэннем дадзе-
нага пытання. Работнікі завода, у сваю 
чаргу, не маглі зразумець: як беларускі 
бок увогуле дапусціў з’яўленне 
заканадаўчых актаў, скіраваных не 
на карысць, а на шкоду некаторым 
беларускім заводам, якія фактычна 
разбураюць тое, што сёння паспя-
хова функцыянуе. Чаму расіяне свае 
інтарэсы ў Мытным саюзе  абараня-

юць, а нашы чыноўнікі – не, і простыя 
людзі потым робяцца закладнікамі 
гэтай сітуацыі? Хай невялікі, але 
стабільны заробак у 400–450 рублёў 
работнікі “Беліта”, сярод якіх 70% жан-
чын, мелі пастаянна. Сёння “Беліт” 
з’яўляецца найбуйнейшым вытвор-
цам тэхнічнай сурвэтки на тэрыторыі 
СНД і нават займае вядучыя пазіцыі 
ў Еўропе сярод прадпрыемстваў гэтай 
групы. А з Новага года ўсё, што напра-
цавана, магло быць ліквідавана.

– Тое, што праблема не 
замоўчвалася і што “Народная Воля” 
пра яе напісала, думаю, дапамагло, і 

рашэнне якое-ніякае прынята, – кажа 
сёння дырэктар УП «Завод Беліт» 
Дзмітрый Чыжэўскі. – Захаваны завод, 
захаваны працоўныя месцы. Але я не 
магу раскрываць падрабязнасці, не 
магу расказаць, чаго нам каштавала 
адстаяць інтарэсы людзей, інтарэсы 
прадпрыемства.

– Колькасць працуючых заха-
ваецца? Скарачэнняў на заводзе не 
будзе?

– Ніводны чалавек звольнены не 
будзе. Больш за тое, калі я паведаміў 
нашым пакупнікам у Расіі і ў Еўропе, 
што мы працягваем працаваць, 

пасыпаліся заказы. На наступны год 
«Беліт» забяспечаны заказамі. Але ёсць 
нюансы, пра якія я казаць не магу.

– Дзмітрый барысавіч, ці атры-
малася дамагчыся зніжэння мыт-
ных пошлін на сыравіну, якая 
ўвозіцца? Можа, перагледжаны 
некаторыя нормы новага мытнага 
заканадаўства еАЭС, якія, мякка 
кажучы, не абараняюць інтарэсы 
нашых прадпрыемстваў?

– На гэта пытанне я не адкажу, таму 
што не пра ўсё магу гаварыць... Выхад 
знайшлі, і для нашага прадпрыем-
ства ўсё скончылася адносна нядрэн-
на. Вялікая заслуга ў тым, што завод 
адстаялі, генеральнага дырэктара 
холдынга «Гарызонт» Юрыя Іванавіча 
Прэдкі і старшыні Пастаўскага райвы-
канкама Віктара Сяргеевіча Гутарава. 
Я, у сваю чаргу, буду старацца кампен-
саваць людзям усё, што яны страцілі, 
пакуль ішла гэтая блытаніна. Цяпер 
прадпрыемства працуе ў поўным 
аб’ёме, без навагодніх вакацый. Нават 
2 студзеня, хутчэй за ўсё, у нас будзе 
працоўны дзень. Думаю, месяцы 3–4 
нам спатрэбіцца, каб адысці ад таго, 
што нас падкасіла, і да вясны мы цал-
кам адновімся. Прыйдзецца, праўда, 
пераарыентавацца на іншыя рынкі, 
больш актыўна рухацца ў бок Еўропы.

Марыя ЭЙСМАНТ.

«Работы  
для меня 
нет…»

В марте витебчанке Ольге ТОВПЕНЕЦ отрезало  
кисть руки на деревообрабатывающем предприятии.

Сейчас она получает пособие по инвалидности, 
 из которого выплачивает кредит. 

«Народная Воля» связалась с Ольгой  
и расспросила о жизни после трагедии. 

Напомним, что в част-
ную фирму «Дэли Ост» Ольга 
Товпенец устроилась сорти-
ровщицей, но буквально через 
несколько дней 34-летняя 
женщина начала обрабатывать 
древесину на автоматическом 
оборудовании.

– Я должна была раскла-
дывать рейки, но на деле ока-
залось, что нужно работать 
за станком, – вспоминает 
жительница Витебска. – В 
городе безработица, и боль-
шого выбора у меня не было. 
Посмотрела, как работает 
напарница, и на следующий 
день вышла самостоятельно.

Более двух месяцев без 
соответствующего разряда 
и опыта Ольга отработала за 
станком. По словам постра-
давшей женщины, на пред-
приятии игнорировались пра-
вила техники безопасности, а 
12 марта с оборудования было 
снято защитное покрытие, что 
и привело к трагедии. 

Уже несколько месяцев 
Ольга получает пенсию по 
инвалидности, которая состав-
ляет чуть больше 130 рублей. 
Говорит, что трудоустроиться 
в ее положении непросто, поэ-
тому спасает муж.  

– Из пенсии высчиты-
вают за кредит, который 
был взят ранее, – рассказы-
вает Товпенец. – Ходила на 
биржу труда несколько раз. 
Объясняют, что в Витебске 
есть предприятие по сбору 
розеток, на котором рабо-
тают незрячие и глухонемые 
люди, но для меня вакансий 
нет. 

По факту произошедше-

го на деревообрабатывающем 
предприятии «Дэли Ост» еще 
в августе было возбуждено 
уголовное дело. Правда, пока 
никаких судебных заседаний 
не проходило. Как объясня-
ет Ольга Товпенец, подобные 
дела могут разбираться боль-
ше года. 

Никакой материальной 
помощи или просто извине-
ний от бывшего работодателя 
женщина также не дождалась.

– Я едва ушла с фирмы, – 
объясняет она. – Не хотели 
увольнять, но и работу дирек-
тор не предоставлял. Нужно 
было писать, что за свой счет 
ушла. Одним словом, сложи-
лась конфликтная ситуация.

Сейчас Ольга ожидает 
суда и надеется на материаль-
ную компенсацию. Операция 
по установке современного 
протеза в Германии стоит 50 
тысяч евро. 

Недавно Товпенец верну-
лась из Минска, где встреча-
лась с Олегом Гальцевым – 
белорусом, который изобрел 
механический протез для сво-
его отца. Отечественный ана-
лог стоит в десятки раз дешев-
ле европейского.  

– Олег разыскал меня в 
социальной сети, мы созвони-
лись, – говорит Ольга. – Он 
предложил бесплатно сделать 
протез. В Минске измерили 
руку, сфотографировали… 

Ну а в целом жизнь идет, 
и к новым условиям пришлось 
адаптироваться. Стирать, 
убирать могу… С готовкой 
помогает муж, а вот завязать 
себе хвостики не получается. 

Роман ВАСЮКОВИЧ. 

Взгляд сквозь века
Знакомясь с мыслями, высказанными умными людьми 

прошлых столетий, невольно поражаешься точности и глу-
бине суждений, не только отражавших время, в котором они 
жили, но и спроецированных в будущее. Кажется, что все 
сказанное ими – наша сегодняшняя действительность.

Надеюсь, что подсказки мудрецов разных эпох и народов 
пойдут на пользу тем, кого это касается.

***
Из всех добродетелей человека 

самая высшая – 
государственная… Но кто не 
может навести надлежащий 

порядок в своей частной 
жизни и семье, тот вряд ли 

наведет порядок в 
государственных делах.

ПЛУТАРХ, древнегреческий писатель и философ.
***

В ком нет любви к стране родной,
Те сердцем нищие калеки…

Т.Г.ШЕВЧЕНКО.
***

Править бессмысленно, а управлять – мудро. 
Правят, следовательно, потому, что не умеют 

управлять.

И.ЗАЙМЕ,  
немецкий писатель и публицист (1763--1810).

***
Беда,  

если львами  
командует баран.

В.ШИШКОВ, русский советский 
писатель (1873--1945).

***
Только тогда принимай в руки власть, когда 

научишься повиноваться.

СОЛОН, древнегреческий философ.
***

Тот, кто правит, должен видеть 
людей такими, каковы они есть, а 

вещи такими, какими им 
надлежит быть.

Л.БОНАЛЬД, французский 
политический деятель, философ 

 и публицист (1754--1810).
***

Каждый князь должен править так, как он хотел 
бы, чтобы правили им, если бы он был 

подданным.

У.ТЕМПЛ, английский государственный деятель и 
литератор (1628–1699).

мУДРые мыСЛи

НУ І НУ!
Дзе беларускія 

глобусы?
«Перад навагоднімі 

святамі мне давялося шукаць 
у беларускіх крамах глобус, 
каб Дзед Мароз мог пакласці 
яго пад ялінку для маіх дзя-
цей. У працэсе пошуку 
выявілася, што ў продажы 
адсутнічаюць глобусы белару-
скай вытворчасці», – напісаў у 
сваім лісце да дырэктара прад-
прыемства «Белкартаграфія» 
сябра Руху «За Свабоду» 
Дзмітрый Шыманскі. 

Актывіст звярнуўся да 
адказнай асобы з прось-
бай забяспечыць магазіны 
беларускімі глобусамі. “У кра-
мах ёсць толькі глобусы, выра-
бленыя для расійскага рынку, 
а там наша краіна названа 
«Белоруссией», Крым –  расійскі, 
няма глобусаў на беларускай 
мове”, – адзначыў Дзмітрый 
Шыманскі і звярнуў увагу 
на тое, што «Рэспубліканскае 
ўнітарнае прадпрыем-
ства “Белкартаграфія” мае 
дзяржаўную форму ўласнасці 
і адказвае за картаграфічную 
вытворчасць у Рэспубліцы 
Беларусь».

Праздновать – 
 не работать...

Павел 
СЕВЯРЫНЕЦ
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РозДУм

чеРНое  воСкРеСеНЬе  РоССии
веРСии

ЁСЦЬ ІДЭЯ! кАЛоНкА АЛеСЯ НЯЎвеСЯРУБАм!

44% Жыллёвае пытанне

39% Як знайсці працу

32% Сістэма адукацыі

28% Навакольнае асяроддзе

24% Сістэма аховы здароўя

24% Пакупніцкая здольнасць

21% Рэцэсія і фінансавы крызіс

Якія праблемы
больш за ўсё
хвалююць беларусаў?

Працягваем знаёміць вас з вынікамі інтэрактыўнага апытання 
Generation What? Яно праводзіцца ў 14 еўрапейскіх краінах,
а з верасня стартавала і ў Беларусі. Інтэрнэт-праект Genera-
tion What? у рэальным часе стварае «партрэт еўрапейцаў 
18-34 гадоў». У ім каля 140 пытанняў: пра кар’еру, палітыку, 
карупцыю, тэхналогіі, рэлігію, сям’ю, грошы і будучыню.

На сайце Generation-what.eu вы можаце прыняць удзел у апытанні, а таксама паглядзець усе вынікі.
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Белавежская пушча  
як сімвал адзінай Еўропы

Пералескі, гаёчкі, бары, дубровы 
і, вядома ж, старадаўнія пушчы ў 
фарміраванні характару нашага народа 
адыгралі надзвычай важную ролю. 
Тут і абаронча-ахоўныя, і гаспадарча-
побытавыя, і паэтычна-мастацкія 
чыннікі.

Сакральнасць роднай зямлі сягае 
ў далёкае язычніцтва. Дрэвы, камяні, 
крыніцы – трыадзіны вобраз Беларусі. 
Супярэчнасцяў з хрысціянскай Святой 
Тройцай – Богам Айцом, Богам Сынам 
і Духам Святым – няма. Над іншым 
варта думаць.

Да гэтага часу мы, беларусы, не 
маем атласа прыродных ландшафтаў 
з улікам іх эстэтычнай каштоўнасці. 
Дзівосныя куткі часта трапляюць 
пад другасныя забудовы. На 
дзве нагі кульгае нацыянальная 
стратэгія. З многіх шчылін прэ тупы 
меркантылізм. Вунь як чыжыкі-
пыжыкі загрувасцілі архітэктурнымі 
монстрамі гістарычны цэнтр Мінска! 
У Віцебску знішчылі частку прыгожага 
сквера і пачалі ўзводзіць праваслаўную 
царкву. У Маладзечанскім раёне, 
нягледзячы на пратэсты жыхароў, 
начальства запланавала будаўніцтва 
жывёлагадоўчага комплексу побач 
з вёскай. Высеклі стогадовыя дубы ў 
Астраўцы…

Але хопіць пра дрэннае. Наспеў 
час аб’яднаць Белавежскую пушчу: 
дзве палавінкі, беларускую (большую) 
і польскую (меншую), трэба злучыць 
у адно цэлае – стварыць унікальны 
па велічы і прыгажосці лес Еўропы. 
Адна гаспадарка, адно кіраўніцтва, 
адна будучыня. Без калючага дроту 
пасярэдзіне.

Стварэнне адзінай Пушчы змусіць 
нашых чыноўнікаў-недарэк паглядзець 
на акаляючы свет і на саміх сябе калі 
не з космасу, то хаця б з вышыні 
птушынага лёту. Адзіная пушча, 
безумоўна, паспрыяе ажыццяўленню 
іншых цікавых праектаў. Надышоў 
час спраўдзіць на дзяржаўным 
узроўні турыстычна-аздараўленчую 
Нацыянальную сцяжыну, як гэта 

зроблена ў Еўропе і Злучаных Штатах 
Амерыкі.

А чым блага займець міжнародны 
шлюбны фестываль у паселішчы 
Беняконі Воранаўскага раёна? У лясным 
урочышчы ляжыць Камень кахання. 
На ім выява крыжа. Паводле легенды, 
яго выкалупаў іголкай Адам Міцкевіч 
у знак любові да Марылі Верашчакі, 
тамтэйшай прыгажуні. Чаму б сюды 
не прыязджаць закаханым парам з 
Беларусі, Польшчы, Літвы, іншых краін, 
далёкіх і блізкіх?

 Тое, што сёння здаецца 
фантастычным, заўтра можа 
стаць рэальнасцю. Так адбылося з 
Аўгустоўскім каналам. Ганаруся, што 
браў пасільны ўдзел у яго аднаўленні. 
Працаваў у закрытай структуры і 
рыхтаваў адпаведныя аналітычныя 
матэрыялы. Не ўсе пагаджаліся 
з рэстаўрацыяй канала: маўляў, 
дадатковы трафік наркотыкаў, што 
скажа Расія і г.д. А што скажам мы, 
калі Расія распачне – да гэтага ўсё ідзе 
– сумесную гаспадарчую дзейнасць 
з Японіяй, дапусцім, на востраве 
Шыкатан? Нічога не скажам. Гэта 
суверэнная справа Расіі.

Ідэя аб’яднання Пушчы ўзнікла не 
на голым месцы. Беларусь і Польшча 
яшчэ ў 2014 годзе звярнуліся ў Камітэт 
сусветнай спадчыны з просьбай занесці 
абшар Белавежскай пушчы, які ляжыць 
па абодва бакі мяжы, у Спіс аб’ектаў 
сусветнай культурнай і прыроднай 
спадчыны. Падрыхтоўчая работа па 
абгрунтаванні звароту вялася з 2008 
года.

Уяўляю, якую віхуру эмоцый выкліча 
прапанова па аб’яднанні Белавежскай 
пушчы! Але ваўкоў, грызлівых 
цемрашалаў, баяцца – у пушчу не хадзіць. 
Каб закілзаць магчымых апанентаў як у 
воўчай, так і ў авечай шкуры, нагадаю 
тры галоўныя прыярытэты Арганізацыі 
Аб яднаных Нацый на XXI стагоддзе: 
1) клімат, 2) рэсурсы (шырокі спектр), 
3) сацыяльная справядлівасць. Наша 
палітычная геаметрыя на гэтым не 
заканчваецца. Ёсць кітайскі квадрат. 

Летась Паднябесная афіцыйна абвясціла 
нацыянальныя прыярытэты: 1) экалогія, 
2) сацыяльная справядлівасць, 3) 
эканоміка, 4) барацьба з карупцыяй. 
Кітайцы, маючы глыбока ўкаранёную 
культуру, заснаваную на традыцыях, 
тым не менш упісалі свой “квадрат” у 
агульны цывілізацыйны круг. А што 
Расія? Трохкутнік, але які: 1) улада 
(цар, генсек, прэзідэнт…), 2) бізнес, 3) 
крымінал. Пытанне, за кім будучыня, 
адпадае.

Сёлета спрэчкі вакол Пушчы 
разгарнуліся пасля таго, як Міністэрства 
аховы асяроддзя Польшчы дало згоду 
на рэзкае павелічэнне лясных высечак 
– у тры разы. У аснову рашэння леглі 
доказы спецыялістаў, якія абгрунтоўвалі 
масавую нарыхтоўку драўніны 
нашэсцем яловага караеда. На пачатку 
бягучага года каля 70 тысяч запаведных 
ялін былі ўжо моцна пашкоджаны. 
Значыць, трэбы секчы. Тым больш, 
даводзілі леснікі, распаўсюджванне 
караеда – натуральны працэс. Але 
супраць “санітарнай” канцэпцыі 
паўсталі навуковыя і прыродаахоўныя 
ўстановы. Разгарэлася палеміка. 
Умяшалася ЮНЕСКА. Канчатковае 
рашэнне праблемы перанесена на 2017 
год. Што ж, лепш сем разоў адмераць, 
перш чым адзін раз адрэзаць.

Палякам ёсць над чым падумаць. 
Нам таксама. Возьмем тых жа зуброў. 
Калі-нікалі ім цеснавата робіцца. 
Статыстыка: аптымальная колькасць 
зуброў для Белавежскай пушчы – 
350–400 асобін. Зараз іх 480. Мо 
генетычная памяць кліча ў дарогу? Калі 
так, то пажадаем зубру вярнуцца на 
спракавечныя абсягі.

Але вернемся да той ідэі, на якую 
я хачу яшчэ раз звярнуць увагу не 
толькі чытачоў “Народнай Волі”, 
але і беларускіх і польскіх улад. 
Сапраўды, чаму не аб’яднаць дзве 
тэрыторыі Белавежскай пушчы ў адну? 
Пагадзіцеся, ёсць у гэтым нейкі знакавы 
сімвал адзінай Еўропы.

Вячаслаў ДАШКЕВІЧ.
Мінск.

Экстрасэнсы й ведзьмакі 
чысцяць нашы кашалькі
Жыхарка Ліды вырашыла пазбавіцца ад хвароб пры 

дапамозе экстрасэнса з Расіі і пералічыла яму 5000 долараў. 
“Ачышчэнне арганізма” не прынесла плёну, і падманутай 
жанчыне давялося звярнуцца ў праваахоўныя органы.

Спрадвеку існуе выслоўе,
Якое знаюць чытачы:
“Не купіш сам сабе здароўе,
Яго патрэбна берагчы!”
І тым не менш адна кабета,
Хоць і не з цёмнага сяла,
Відаць, не ведала пра гэта –
Здароўе кепска берагла.
І наваліліся хваробы,
Як зграя лютая сабак!
Баляць адразу ўсе вантробы,
Таму і думала, што рак.
Хіба ж збавенне 

ёсць ад раку?
Кладзіся проста і памры,
Бо ўжо такому небараку
Не дапамогуць дактары.
Ды за саломінку тапелец,
Бадай, хапаецца заўжды.
Падумала: народны ўмелец
Пазбавіць можа ад бяды.
І не вядзьмак якісь мясцовы,
Што дасць засушанай травы.
Хай экстрасэнс 

замовіць словы,
І не тутэйшы, а з Масквы.
Іх зараз на тэлеэкране,
Як на паршывай сучцы блох.
“Здымаюць боль 

і лечаць раны”,
Нібыта кожны – чорт ці Бог.
Кабета магу пазваніла
(Быў на экране тэлефон).
Пачула голас, бы з магілы.
Жанчыну абнадзеіў ён:
– Ты падлячыцца захацела? 
Праблемы ўсе твае рашу:
Як бач пачышчу чакры цела,
А заадно яшчэ й душу…
Хто ж задарма 

наводзіць чары?
Сказаў:
– Каб чакры ачышчаць,
Мне патрабуюцца даляры,
Прычым не менш як тысяч 
пяць.
На мой рахунак гэту суму
Ты найхутчэй пералічы,
І больш не мецьмеш 

суму-тлуму,
І не спатрэбяцца ўрачы.
Яна сабрала ўсе запасы,

Што на кватэру бераглі,
Уранку збегала да касы
І абмяняла там рублі.
Нарэшце маг пры ганарары!
Папоўніўшы сваю машну,
Паабяцаў:
– Наводзіць чары
Я на адлегласці пачну.
Праз тыдзень чыстым 

будзе цела,
Душа – празрыстаю, 

як шкло…
Яна чакала месяц цэлы.
Лягчэй чамусьці не было.
Хваробы тыя ж – 

цяжкай ношай,
І ява – быццам сон дурны…
А тут і муж хапіўся грошай:
Куды падзеліся яны?
Прыйшлося ёй 

прызнацца ўсё-ткі
Пра экстрасэнса, 

што з Масквы.
Не шкадаваў 

мужчына глоткі:
– Зусім не маеш галавы!
Авечка! За такія грошы,
За гэткі важкі ганарар
Цябе прыняў бы 

ўрач харошы,
Душу пачысціў бы святар!
Народ сказаў: лічы, калека,
Як кацялок зусім пусты.
І зараз шыкавацьме “лекар”,
А ты адкінеш капыты!
Адзначыць варта, што, 

на шчасце,
Не спраўдзіўся яго прагноз.
Змагла да доктара папасці,
Які і выявіў неўроз.
Спытацца можаце цяпер вы:
Чаму ж падумала, што рак?
Бо ўсе хваробы ў нас – 

ад нерваў.
Вучоны люд сцвярджае так.

* * * 
Убіць павінны кожны ў цемя,
Што экстрасэнсы, ведзьмакі
Не чысцяць нашы душы 

й целы,
А чысцяць нашы кашалькі.

Дзе фільмы аб 
простых людзях?
Маё пакаленне з вялікай 

цікавасцю і задавальнен-
нем глядзела такія мастацкія 
фільмы, як “Кубанскія 
казакі”, “Свінарка і пастух”, 
“Дзяўчаты”, “Трактарысты”, 
“Вясна на Зарэчнай вуліцы” і 
многія іншыя. Гэтыя стужкі 
пра лёс, мары і надзеі простых 
людзей, рукамі і розумам якіх 
ствараюцца багацці краіны.

Чаму падобныя фільмы 
не выходзяць на экраны сён-
ня? Так, жывём мы ўсё больш 
і больш заможна, у нас ёсць 
нямала прадпрыемстваў-
гігантаў, аграпрамысловых 
комплексаў. У гандлёвых 
цэнтрах і на рынках даволі 
ўсялякай сельгаспрадукцыі, 
разнастайных прамысло-
вых тавараў. Шчыра кажучы, 
ёсць усё, што патрэбна чала-
веку. І ствараецца гэта, вядо-
ма, рукамі простых сялян і 
рабочых. Дык няўжо яны не 
заслужылі, каб аб іх стваралі 
высокаідэйныя мастацкія 
фільмы, праслаўлялі іх 
нястомную працу на карысць 
сваёй Бацькаўшчыны?

Шкада, але наш 
кінематограф пра гэта забыўся 
і не паказвае справы цудоўных 
людзей краіны.

Не сакрэт, што большасць 
цяперашніх фільмаў на тэле-
каналах “НТВ”, ТВ ды БТ, СТБ 
– бандыцкія серыялы, якія 
ўслаўляюць міліцыю. Згодны, 
што такія тэмы таксама 
павінны асвятляцца ў грамад-
стве. Але як? Народная артыст-
ка СССР Эліна Быстрыцкая 
справядліва зазначыла: “Калі 
гляджу сённяшнія фільмы, 
то думаю: божухна, якое  
няшчасце! Не ўмеюць рабіць, 
а робяць. Сучасныя серыялы 
– гэта лікбез для бандытаў. 
Бо нам адкрыта паказваюць 
з масай падрабязнасцяў, як 
можна здзяйсняць забойства. 

Каму гэта трэба наогул? Чаму 
кінарэжысёры не думаюць аб 
тым, што іх фільмы глядзяць 
падлеткі, юныя душы, якія 
яшчэ шмат чаго не ведаюць?!”

А дзе ж героі, што сёння 
ўмела вырошчваюць хлеб, які 
штодзень у нас на стале? Ці 
нас не хвалюе духоўнае жыццё 
простага працаўніка? Што б ні 
казалі, а жыццё шматграннае. 
У самых аддаленых куточках 
Беларусі яно б’е ключом. І там, 
несумненна, прысутнічаюць і 
каханне, і праблемы моладзі, 
дарослых людей… А боль-
шасць сучасных мастацкіх 
фільмаў пабудаваны на наду-
маных, далёкіх ад рэальнага 
жыцця сюжэтах, у якіх адкры-
та прапагандуецца часцей за 
ўсё негатыўнае, замежнае, 
што паскарае працэс ад’езду 
моладзі з вёскі.

І яшчэ адна заўвага. 
Нядаўна вырашыў з’ездзіць 
у Магілёў, каб у гарадскіх 
кінатэатрах паглядзець 
добрыя мастацкія фільмы. Мае 
чаканні не спраўдзіліся, бо 
ўсюды дэманстраваліся толькі 
фільмы вытворчасці ЗША, а 
з беларускіх і расійскіх сту-
жак амаль нічога. Зноў жа: дзе 
стужкі аб нашым жыцці, аб 
простых людзях, энтузіястах, 
на якіх, як кажуць, трымаецца 
зямля?

Слова за кінематаграфіс-
тамі перш за ўсё род-
най Беларусі. Як адзначыў 
Аляксандр Лукашэнка, у Віктара 
Турава не было такіх умоў для 
працы, якія створаны сёння 
для пастаноўшчыкаў фільмаў, 
але ён стварыў захапляльныя 
фільмы, ім ганарыцца наша 
Радзіма. Дык дзе ж сённяшнія 
Туравы? Што думаюць аб гэтым 
беларускія рэжысёры і іншыя 
працаўнікі кінастудыі?

Віктар СУХАРАЎ.
г.Бялынічы.

Чаму мы так 
паважаем чужых 
 і не ганарымся 

сваімі?
Даўно не бачыўся са старым 

сябрам, які жыве ў другім мес-
цы. І вось ён прыехаў да мяне 
ў госці. Як водзіцца, пасядзелі 
за сталом, пагаварылі.

– Заўтра пакажу табе наш 
невялікі гарадок, – сказаў я 
перад тым, як легчы спаць.

Дзень выдаўся прыгожы, 
экскурсіі нішто не перашкад-
жала. Няспешна пагулялі па 
скверы, збочылі да царквы, 
пайшлі па вуліцах. Сябар мой 
чалавек з тонкім пачуццём 
гумару. Напрыканцы прагулкі 
з усмешкай зазначыў:

– Утульны, дагледжаны 
ваш гарадок. Здаецца мне, над-
та прыхільны да савецкай ула-
ды. Аб гэтым сведчаць назвы 
вуліц.

І ён стаў пералічваць: 
Карла Маркса, 1-я Ленінская, 
Савецкая, Кастрычніцкая, 
Камсамольская, Піянерская, 
Інтэрнацыянальная, Кірава… 
Сапраўды, камуністычная 
энцыклапедыя.

Дадайце яшчэ сюды 
вуліцы Пушкіна, Лермантава, 
Л.Талстога, М.Горкага, 
Астроўскага… Выдатныя, 
знакамітыя рускія пісьменнікі. 
Але дзе ж беларускія постаці?

Пасля той экскурсіі па 
гарадку з шаноўным госцем 
я задумаўся: а чаму мы так 
паважаем чужых і не гана-

рымся сваімі? Што, у нас няма 
сваёй гісторыі, сваіх герояў? 
Ёсць і нямала. Дык чаму мы 
нават назвы калгасаў некалі 
падганялі пад ідэалогію 
расійскіх бальшавікоў?

Мясцовыя гаспадаркі 
называлі “Чырвоны сцяг”, 
“Чырвоная зорка”, “Ленінскі 
шлях”, “Расія”, імя Фрунзе, 
“Камінтэрн”, “Праўда”, імя 
Кірава, імя М.Горкага.

Дакаціліся да поўнага 
абсурду. Быў некалі невялічкі 
цэх па вырабе фарбы “сінька”. 
Яе дабаўлялі пры паласканні 
бялізны. І назвалі гэтае прадпры-
емства – “Чырвоная сінька”…

Шаноўныя чытачы, ці 
скумекалі вы, як называец-
ца горад, у якім я жыву і ў 
які прыязджаў да мяне сябра? 
Даю падказку. Ён носіць імя 
адданага рэвалюцыі чэкіста. 
Прымусілі людзей забыць 
былыя назвы – Крутагор’е, 
Койданава. І з трыццатых гадоў 
мы жывём у Дзяржынску. А ці ж 
не разумней было б успомніць, 
што ў 10 кіламетрах ад пасёлка 
Івянец была фамільная сядзіба 
Дзяржынскіх. Так і звалася – 
Дзяржынава.

Чаму ж Койданава стаў 
Дзяржынскам? Ці не пара 
задумацца над гэтым?

Усевалад ХАЛАДКОЎ.
г.Дзяржынск.

еСтЬ воПРоС…

Не сосчитать
У меня вопрос к тем, кто 

заказывал новые деньги, на 
которые мы уже, считай, 
перешли. За столь корот-
кий период обращения мел-
кие разменные монеты ста-
ли неопределенного цвета,  
будто окислились, цифры 
плохо просматриваются. 

Чтобы различить 2 и 10 копе-
ек, нужны очки, а ведь фак-
тически разница в пять раз.

Я предлагаю выдавать 
такими монетками всю зар-
плату или пенсию тем, кто их 
заказывал в 2009 году.

А.АКСЮТИН, пенсионер.

гРимАСы ЖизНи

«Ему бы цирком руководить, 
а его на наш завод прислали!»

Последним занятием в 
моей трудовой биографии 
были монтаж и наладка обо-
рудования в медицинских 
учреждениях Беларуси. Я 
работал на госпредприятии, 
подчиненном Минздраву. 
За 10 лет моей работы здесь 
сменилось шесть или семь 
директоров – точное число 
знает только отдел кадров, а 
рядовые работники всех уже 
и не помнят. Это были раз-
ные люди, но всех их объ-
единяет одно: никто из них 
ранее к медицинской техни-
ке никакого отношения не 
имел. По разным причинам 
дела на предприятии шли 
неважно, но когда в очеред-
ной раз у монтажников не 
стало работы, бригада пошла 
к директору на прием. После 
разговора с ним ошалевшие 
мужики вышли из прием-
ной и самый старый сказал: 
«Хлопцу просто не повезло: 
ему бы цирком командовать, 
а его на наш завод присла-
ли…» Однако никому не 

было смешно. По сей день 
предприятие влачит жалкое 
существование…

Назначение руководи-
телями серьезных предпри-
ятий и учреждений людей, не 
имеющих профессиональной 
подготовки соответствующе-
го профиля, стало обычным 
делом в бывших республи-
ках СССР. Меня поражает 
наглость таких назначенцев. 
Какого же мнения о себе 
нужно быть, чтобы взяться 
за дело, о котором не име-
ешь ни малейшего представ-
ления?

Несколько лет назад на 
должность руководителя 
Нацбанка был назначен чело-
век, который в банковском 
деле был, как говорят, ни в 
зуб копытом. «Самородок» 
работал долго, а многие про-
блемы финансовой системы 
списывались на мировые 
кризисы и прочие напасти.

Недавно потерпел оче-
редную катастрофу рос-
сийский грузовой космиче-

ский корабль «Прогресс». 
Председателем наблюда-
тельного совета Роскосмоса 
является Дмитрий Рогозин. 
Он имеет филологическое 
образование: в 1986 году 
окончил факультет журна-
листики МГУ. За Рогозиным 
числится также учеба на 
экономическом факультете 
аж Университета марксизма-
ленинизма при Московском 
горкоме КПСС, но это инте-
ресное учебное заведение 
существовало вне системы 
Министерства образования 
СССР, и полученные там зна-
ния не могли быть основой 
для научной деятельности. 
Тем не менее Рогозин с таким 
багажом знаний является 
доктором экономических 
наук и (не упадите!) доктор-
ом технических наук. В каче-
стве вице-премьера прави-
тельства России он возглав-
ляет Военно-промышленную 
комиссию и уверенно твер-
дит о новых достижениях 
российского ракетостроения.

Последствия такой кадро-
вой политики катастрофиче-
ские. Выдвиженцы такого 
уровня уверены в том, что 
нахальство – второе счастье, 
и готовы руководить хоть 
геологией, хоть гинекологи-
ей. Они находка для подчи-
ненных им жуликов и про-
ходимцев, которые использу-
ют невежество своих боссов 
с выгодой для себя, умело 
выживая настоящих профес-
сионалов. В итоге разруша-
ются производства, нищают 
люди, падают ракеты…

У Аркадия Райкина была 
хорошая байка о том, как по 
решению райкома партии 
из курятника за развратное 
поведение уволили петуха, а 
на его место назначили вол-
ка. Когда куры перестали 
нестись, обком партии с фор-
мулировкой «впредь подби-
рать кадры по деловым каче-
ствам» волка убрал и вернул 
петуха…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ, 
пенсионер.

ПРеДЛоЖеНие

Амбиции и тщеславие –  
в сторону!

Хочу обратиться к руково-
дителям оппозиционных пар-
тий и движений. Складывается 
впечатление, что вы и не стави-
те целью избрать другого пре-
зидента Республики Беларусь. 
Это ж надо додуматься в 2010 
году выдвинуть аж 10 канди-
датов! Даже неумному челове-
ку было понятно, что никто из 
такого количества претенден-
тов не сможет набрать доста-
точного количества голосов. 
Даже если бы выборы были 
на 100 процентов честными, и 
то никто из 10 кандидатов не 
победил бы.

Поэтому предлагаю отло-
жить все споры, разногласия и 
в оставшееся до выборов 2020 
года время работать всем на 
победу. А.Г.Лукашенко можно 
отстранить от власти демо-
кратическим путем, но для 
этого все амбиции, тщеславие 
нужно отбросить в сторону. 
Необходимо заранее подобрать 
двух кандидатов на президент-
ский пост. Один – основной, 
второй – запасной (будущий 

премьер). Не откладывая в 
долгий ящик, следует обсудить 
все это внутри партий и дви-
жений в течение каких-нибудь 
двух-трех месяцев, затем про-
вести съезд (собрание) пред-
ставителей всех структур, при-
нять программу конкретных 
действий. И после определения 
кандидатов на пост президента 
Республики Беларусь каждый 
день работать с народом. Не 
пускают на телевидение – есть 
интернет, вам всегда дадут 
слово независимые сайты. 
Печатайте ваши материалы в 
«Народной Воле», «Свободных 
новостях», бесплатно разда-
вайте газеты возле проходных 
предприятий, в магазинах, 
других общественных местах, 
притом не нарушая закон.

Вообще, друзья, нуж-
но работать не от кампании 
к кампании, а постоянно. И 
объединить свои усилия долж-
ны все, кто хочет перемен в 
Республике Беларусь.

Григорий ШОЛОМИЦКИЙ, 
житель г.Новополоцка.

ДиСкУССиЯ

У земли есть хозяева
В последнее время не ути-

хают разговоры о частной соб-
ственности на землю. Стонут 
отдельные господа: мол, земле 
нужен хозяин, земле нужен 
собственник. Скажите: а что, 
земля только сейчас свалилась 
с Луны, раньше  у нее не было 
хозяев?

В западную часть Беларуси 
в 1939 году  пришли «осво-
бодители», а после войны, в 
1950-е годы, появились орга-
низаторы колхозов, которые 
отняли землю у крестьян, а их 
сделали фактически рабами, 
так как за трудовой день пла-
тили аж 100 граммов зерна, 
тогда как до этого пан выдавал 
16 килограммов за такое же 
время работы.

Люди (крестьяне) эту зем-
лю покупали и поливали потом 
при обработке, чтобы выжить 
и государству-«освободителю» 
выплатить налоги. Поэтому 
земля эта по праву принадле-

жит тем, кто на ней трудился 
до колхозов. Они и только они 
являются истинными хозяева-
ми этих участков земли.

Хватит политумникам раз-
базаривать землю, на которую 
они не имеют никакого права. 

Да, на сегодняшний день 
многих хозяев не стало: кого 
выслали на Север, кого рас-
стреляли, кто погиб на войне, 
кто умер… Но остались их 
прямые по завещанию наслед-
ники. Они в первую очередь и 
имеют право на землю.

Кандидат экономических 
наук, доцент А.В.Унукович в 
статье «Нужна частная соб-
ственность на землю» так 
раздобрился, что готов землю 
раздавать бесплатно, утверж-
дая, что это будет справедли-
во. Хватит торговать тем, что 
вам никогда не принадлежало.
Александр Александрович 

КАРПОВИЧ.
Минск.

…Вошел в воду 
спустя 7 минут 
после взлета

Как известно, «Тушка» 
поднялась с адлеровско-
го аэродрома Чкаловский 
25 декабря около 5 часов 
по московскому времени. И 
ничего не предвещало траге-
дии... Фраза шаблонная, но 
шаблон – это и есть жизнь, а 
вот смерть как раз – разрыв 
шаблона. 

Какие бы версии ни были 
озвучены официально, кон-
кретно уже известно одно: 
никто из находившихся на 
борту 92 человек не выжил. 
ТУ-154 вошел в воду, как 
выражаются на своем сленге 
специалисты, через несколь-
ко минут полета максимум 
в 8 километрах от берега. 
«Самое черное море – Черное 
море мое…»

Погибают всегда лучшие, 
талантливейшие, любимые. 
Молодые и активные. Можно 
представить, с каким настро-
ением накануне Нового 

года и Рождества летели на 
концерт профессиональ-
ные артисты из ансамбля 
им.А.В.Александрова – с 
отличным настроением! Они 
летели поздравлять, помогать 
другим нести свою службу.

И гадать нечего, с каки-
ми чувствами собирались в 
командировку журналисты, 
наши российские коллеги, – 
уверена, что с деловым, рабо-
чим подъемом. Как все мы, 
когда получаем редакционное 
задание.

А Елизавета Глинка, вели-
кая подвижница, отважная 
женщина, что ей подсказыва-
ло сердце в ту ночь? Да раз-
ве когда-нибудь доктор Лиза 
думала лично о себе, при-
слушивалась к своим жела-
ниям? Думаю, она постара-
лась быстрей прикорнуть в 
авиакресле – ей надо было 
сохранить побольше сил для 
других, больных, обездолен-

ных, сирых. 
Не говоря уже о летчиках 

и стюардессах ТУ-154 – они 
были профессионалами высо-
кого класса и вряд ли вообще 
руководствовались в своей 
работе чувствами. Опыт, зна-
ния – вот их инструменты. И 
вдруг это не сработало, могу-
чая машина вышла из пови-
новения людей... Почему?!

Но даже когда следствие 
даст свое заключение о при-
чинах, приведших к траге-
дии, вопрос «почему?» всег-
да будет висеть в воздухе. 
Почему на земле столько 
смерти, жестокости, слез?! 
Почему так несовершенен 
мир? 

Но для них, канувших в 
воду, и вознесшихся – увере-
на! – на небеса, все земные 
трагедии уже позади. Им – 
свет. Нам – боль. И вечная 
память об ушедших.

При авиакатастрофах 
всегда  стандартно  

отрабатываются три 
версии: техника,  

люди и внешняя сила 
 (погода или теракт). 

Но что именно 
произошло и как?  

Пока черные  
ящики не найдены  

и не расшифрованы,  
четкого понимания 

картины  
катастрофы не будет.

Максим СОКОЛОв, 
 министр транспорта РФ:

«Ошибка 
пилотирования  

или техническая 
неисправность»

«Установлением причин катастрофы 
занимается следствие. По нашим данным, 
в качестве основной версии террористиче-
ский акт не рассматривается. Основные вер-
сии: ошибка пилотирования или техническая 
неисправность. Мы не видим необходимости 
вводить дополнительные меры безопасности 
в аэропортах».

Альфред КОх, российский политик:
«Теракт, и думать 

нечего»
Большой разброс осколков, резкое про-

падание с радаров, никаких тревожных сиг-
налов от летчиков...

Самолет летел из Москвы в Сочи, и ника-
ких претензий от экипажа не было. А как 
дозаправился – сразу и упал. Так не бывает... 

Просто власти, как обычно, пытаются разне-
сти во времени саму катастрофу и сообщение 
о том, что она случилась в результате терак-
та. Так им проще заболтать вопрос и утопить 
его в технических деталях. А вопрос прост и 
ясен: если это плата за сирийскую авантюру, 
то готов ли народ так за нее платить?

Одно дело «Кузя» (авианосец «Адмирал 
Кузнецов». – Ред.) шмаляет из одного моря 
или крылатые ракеты летят из другого: кра-
сиво, безопасно и технологично. Но когда 
терроризм приходит к нам в дом – так мы не 
договаривались, Владимир Владимирович! 
Так не годится. Закрывай свою шарманку!»

Газета «Коммерсантъ»:
«Утаить теракт 
невозможно»

Высокопоставленный сотрудник сило-
вых структур сообщил газете, что если бы 
российские власти решили утаить теракт на 
борту вылетевшего из Сочи Ту-154, то «его 
зафиксировали бы и тут же предали огласке 
соседи России по региону». Он объяснил, что 
каждый российский самолет, вылетающий 
в Сирию, является объектом пристального 
внимания со стороны стран НАТО. Системы 
наблюдения установлены в Турции, Грузии и 
в Украине.

Первые итоги  
поисково-спасательной 

операции 
По информации 

Минобороны РФ, к вчерашне-
му вечеру спасателям удалось 
обнаружить 11 тел и 154 фраг-
мента лайнера. Найденные 
обломки отвозят в ангар – для 
следователей, тела и фрагмен-
ты отправляют в Москву – на 
опознание и генетическую 
идентификацию. Самолет 
Ил-76 военно-транспортной 
авиации уже доставил туда 10 
тел и 86 фрагментов. Всего 
для перевозки тел погибших 
и их родственников органи-
зован «воздушный мост» из 
шести бортов.

Операция не прекраща-
ется ни на минуту. Однако 
поиск осложняется «широ-
ким диапазоном глубин и 
особенностями рельефа 
дна». Численность спасателей 
достигла 3,5 тысячи человек, 

которые работают в три сме-
ны. Группировка самой опе-
рации усилена до 39 кораблей 
и 7 глубоководных аппара-
тов. К поисковой операции 
подключилась Абхазия, так 
как, по мнению мини-
стра транспорта РФ 
М.Соколова, фрагменты 
самолета могло отнести тече-
нием в акваторию Абхазии. 

Глава ВВС Виктор 
Бондарев, входящий в рабо-
чую группу по ликвидации 
последствий катастрофы, 
сказал, что самолет был в 
отличном состоянии, после 
очередного ремонта его 
доставили в Чкаловский 
лишь 14 декабря, а коман-
дир экипажа Роман Волнов 
– опытнейший летчик, лишь 
на ТУ-154 он имел 1900 часов 
налета.

Как стало известно «Новой газете»

А эти два российских Су-27СМ 
столкнулись на аэродроме

Авария двух истребителей, принадлежащих полку 105-й гвардейской смешанной 
авиационной дивизии 6-й Ленинградской Краснознаменной армии ВВС и ПВО России, 
произошла несколько дней назад.

Фото bmpd.livejournal.com.

В Сирию в воскресенье вылетели два рейса, и 
второй благополучно долетел до российской ави-
абазы. Не известно, совершал ли он остановку в 

Сочи. Между тем не всем экспертам кажется убе-
дительной версия о том, что Ту-154 необходима 
дозаправка: они указывают, что Ту-154 способен 

долететь до Сирии и без дозаправки, поэтому, 
вероятно, остановку в Сочи сделали по другим 
причинам.

НА СвЯзи – геРмАНиЯ

Падения экономики не будет
В 2017 году экономика Германии про-

должит рост. По прогнозу Института 
мировой экономики в Киле, валовой вну-
тренний продукт ФРГ прибавит 1,7 про-

цента. В этом году эксперты ожидают рост 
на 1,9 процента.

По мнению аналитиков IfW, Brexit – 
выход Великобритании из ЕС – не отразит-

ся на конъюнктуре Германии. Результаты 
выборов в США и референдума в Италии в 
краткосрочной перспективе также не ока-
жут заметного влияния на экономику ФРГ.

Утро после 
трагедии

Германия скорбит по 
погибшим в ходе теракта в 
Берлине. Лидеры многих стран 
резко осудили произошедшее, 
люди со всего мира выража-
ют соболезнования родным и 
близким пострадавших.

Жители Берлина в рас-
терянности проходят 
мимо заграждения вокруг 
места теракта на площади 
Брайтшайдплац. Многие кла-
дут на асфальт цветы, зажи-
гают свечи. Бранденбургские 
ворота, символ немецкой 
столицы, освещены в цвета 
немецкого флага в память о 
жертвах трагедии.

Как польский водитель пытался предотвратить теракт в Берлине
В четверг 22 декабря 37-летний даль-

нобойщик Лукаш Урбан хотел обязатель-
но быть дома, чтобы вместе со всей семьей 
начать готовиться к встрече Рождества. В 
поселке Рожново, что в 40 километрах 
от польского города Щецина, его ждали 
жена и 17-летний сын, родители и другие 
родственники.

Однако этому не суждено было про-
изойти. Вечером 19 декабря грузовик, за 

рулем которого должен был находиться 
Лукаш, въехал в толпу людей на рожде-
ственском базаре в центре Берлина.

Газета Bild со ссылкой на данные 
вскрытия сообщает, что Лукаш Урбан был 
жив вплоть до того момента, когда гру-
зовик врезался в толпу людей. Эксперты 
полагают, что преступник нанес ему 
несколько ножевых ранений в то время, 
когда тот пытался добраться до руля, что-

бы помешать наезду на людей, отмечает 
издание. После того как автомобиль оста-
новился, террорист застрелил польского 
водителя и убежал.

В немецких СМИ высказываются 
предположения, что своими действия-
ми Лукашу Урбану, возможно, удалось 
предотвратить трагедию более крупного 
масштаба – под колеса грузовика могло 
попасть еще больше людей.

Бундестаг 
одобрил 

продление 
миссии 

бундесвера  
в Афганистане

Законопроект принят 
значительным большин-
ством голосов в бундестаге. 
Миссия бундесвера продля-
ется на год, военнослужа-
щие из ФРГ продолжат обу-
чение афганских военных и 
полицейских.

МВД ФРГ намерено  
создать центр защиты  

от дезинформации
В ФРГ опасаются, что спецслужбы России смогут 

повлиять на предстоящую предвыборную кампанию 
и на настроения избирателей, используя соцсети.

В предложении МВД подчеркивается, что наи-
более подвержены воздействию дезинформации две 
группы населения – «русские» немцы, а также жите-
ли Германии турецкого происхождения, среди кото-
рых необходимо усилить работу по гражданскому 
образованию.

МВД предлагает всем политическим парти-
ям договориться о запрете распространять фейк-
новости и использовать в ходе предвыборной кампа-
нии так называемые «социальные боты». 

«Это не наше»
Канцлер Германии Ангела Меркель впер-

вые высказалась в пользу запрета на ноше-
ние в стране паранджи и никаба – женской 
мусульманской одежды, полностью закры-
вающей тело и лицо. Выступая на съез-
де партии «Христианско-демократический 
союз» (ХДС) в Эссене, Меркель сказала, что 
ношение такой одежды нужно запретить 
всюду, где это возможно с правовой точки 
зрения.

«Это не наше», – сказала канцлер. По ее 
словам, в Германии в процессе коммуни-
кации между людьми принято демонстри-
ровать лицо. «Поэтому у нас не принято 
носить полностью закрывающую лицо и 
тело одежду», – пояснила Меркель.

тАм, в СиРии

Дамаск остался без воды
Население столицы Сирии Дамаска 

страдает от экстремальной нехватки 
воды. Только в субботу власти запол-
нили резервуары в двух кварталах горо-
да, однако в воскресенье они были уже 
пустыми, сообщило в понедельник 26 
декабря агентство AFP. 

«Воду не подают уже три дня. Мы 
можем жить без электричества, но не без 
воды», – приводит агентство слова 51-лет-
ней жительницы сирийской столицы.

Власти Дамаска отключили подачу 
воды 23 декабря. Они объяснили это 
тем, что «террористические группиров-

ки» отравили источники воды и хра-
нилища дизельным топливом и други-
ми веществами. Под контролем отря-
дов вооруженной оппозиции оказался, 
в частности, важный источник воды 
в долине Вади-Барада близ границы с 
Ливаном.

гДе Это виДАНо…

Китаец попытался ограбить банк с помощью экскаватора
Житель китайской про-

винции Гуандун попытал-
ся ограбить банк с помо-
щью экскаватора. Об этом 
сообщает The South China 
Morning Post.

Китаец по фамилии Ло 
примерно в 5.30 утра по 
местному времени (0.30 мск) 
приехал к банку на строи-
тельной машине и проделал 
в здании огромную дыру. 

После этого неудачливого 
налетчика обнаружила поли-
ция.

Он признался, что пла-
нировал с помощью экска-
ватора вскрыть банкоматы и 

похитить деньги, но сделать 
это не успел. Строительная 
машина принадлежала  
самому китайцу – он рабо-
тал на одной из ближайших 
строек.
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Поднебесная
– Нам предстояло добрать-

ся до Пекина. В 14.30 мы залез-
ли в популярный в Китае sleep 
bus. Это очень круто! Три ряда 
чего-то вроде двухъярусных 
кроватей, где каждое место 
приспособлено под изги-
бы тела, расположены вдоль 
автобуса, ремни безопасности, 
чтобы пристегнуться во вре-
мя тряски, и китайская поп-
музыка, которая будит тебя во 
время остановок. А выехав в 
пустыню, можно увидеть со 
второго яруса целый парк 
юрского периода! Здесь когда-
то нашли большое количество 
окаменелых останков динозав-
ров. Вот китайцы и решили 
обозначить это место десятка-
ми железных статуй. Просто, 
но гениально. Когда видишь 
посреди пустыни застывшего 
в движении раптора на фоне 
ветряных мельниц, впечатле-
ние потрясающее!

Во время одной из оста-
новок мы вышли в придо-
рожную забегаловку. Еда тут 
была все еще монгольская, 
поэтому мы уверенно ткну-
ли в буузы (огромные ман-
ты) и взяли немного риса. 
Какой-то мужик со смехом 
сказал что-то официант-
ке про наш паек, но мы не 
обратили особого внимания. 
Сели за стол и откусили от 
бууза... Я так предвкушала, 
как поем горячего сочного 
мяса с бульончиком внутри 
огромного пельменя, – а он 
совсем холодный! Что это? 
Оказалось, что мы заказали 
два больших шара обыкно-
венного теста. И стало понят-
но, почему тот мужик ржал: 
во дуры, взяли рис и два 
куска теста!

Ну что же… Пекин, мы 
едем!

В Китае запрещены мно-
гие сайты. Facebook, youtube, 
google, понятное дело, gmail. 
В первый день нам пришлось 
потратить немало времени на 
то, чтобы скачать обходные 
программы. Обычно получа-
ется не с первой попытки. Но 
наличие программ не спасает 
от ужасно медленного интер-
нета на всей территории 
страны…

…Я сижу на сумках 
посреди китайской улицы. 
Идет уже третий час поиска 
жилья. Навигатор завел нас 
в глубину какого-то совет-
ского квартала. Показываем 
адрес китайцам: старички на 
нас кричат, многие игнориру-
ют, и лишь некоторые пыта-
ются тыкнуть куда-нибудь 
пальцем. В итоге постоянно 
ходим по кругу.

На английском почти 
никто не говорит. Когда что-
то спрашиваешь, тебе быстро 
отвечают на китайском и в 
такт машут руками. 

Найти в Пекине жилье 
за разумные деньги день в 
день нереально. Нам сказа-
ли, что в комнате, которую 
мы хотели снять, отключили 
электричество (на самом деле 
хозяин просто сдал ее друго-
му жильцу). Комната, кото-
рую нам предложили взамен, 
оказалась в два раза меньше. 
В ней буквально помещались 
только кровать и матрас. На 
кухне можно было, вытянув 
руки в стороны, упереться 
в противоположные стены. 
Туалет заслуживает отдель-
ного описания. Точнее душ. 
Открываете дверь: малюсень-
кая комната с унитазом. Если 
перевести взгляд чуть-чуть 
выше, то вы увидите свиса-
ющий душ. А в полу – дырка 
для слива воды. Это самая 
обыкновенная китайская 

квартира, где нередко живут 
целыми семьями с бабуш-
ками-дедушками. Такие 
«удобства» – расплата за  
миллиардное население.

Было очень сложно раз-
деться в туалете, повесить 
одежду так, чтобы на нее не 
попадала вода, мыться, стара-
ясь не дотрагиваться до уни-
таза… Но знаете, все-таки 
именно так погружаешься в 
местную культуру. Не про-
буя еду, не исследуя памятни-
ки архитектуры, нет. Просто 
поживите в шкуре рядового 
представителя народа – и 
поймете его гораздо лучше, 
чем из окна номера в отеле.

Естественно, после такого 
погружения в китайский быт 
нам захотелось нормально 
поесть.

Уличной еды в Пекине 
очень много. Вопрос лишь в 
том, хватит ли у вас смелости 
ее попробовать. Жареное мясо 
непонятного происхождения 
(очень часто не так уж и хоро-
шо прожаренное, что видно 
невооруженным глазом) на 
шпажке, протухшие яйца (их 
особенно любят набирать в 
пакетики «навынос» китайцы 
в деловых костюмах) и мно-
го-много пельмешек с разной 
начинкой. Последние, кото-
рые мы попробовали, были с 
какими-то интересными водо-
рослями…

В кафе и ресторанах хит 
– огромная тарелка супа с 
лапшой, мясом и овощами. 
Одной порции хватает, что-
бы наесться. Это то, чем мы 
питались в Пекине. Хотя 
я не сказала бы, что было 
вкусно (сейчас даже не могу 
вспомнить, ела ли я что-
нибудь в Китае, что можно 
было бы назвать вкусным). 
Выучите, а лучше – запиши-
те, как на китайском будет 

«не острый». Потому что 
если вам попадется какой-
нибудь острый суп (а понять, 
острый он или нет, вы смо-
жете только на этапе погло-
щения), то это испытание 
для самых сильных. И будьте 
внимательны с приправами, 
которые вы самостоятельно 
добавляете в блюда! Лучше 
сначала попробовать ма-а-
аленькую ложечку, и если у 
вас не пошла кровь горлом 
– дерзайте.

Кстати, в кафе очень труд-
но понять, что же вы заказы-
ваете, без переводчика. Меню 
крайне редко переводится на 
английский, остается ори-
ентироваться по картинкам. 
Как-то мы заказали супчик с 
курицей. Так вот оказалось, 
что то, что мы приняли на 
картинке за курицу, – это 
омлет. С курицей тут вообще 
беда.

Магазины – это отдель-
ное приключение. Хотите 
купить что-нибудь знакомое, 
чтобы приготовить люби-
мый завтрак? Это вряд ли. 
Все совсем другое. Чаще все-
го со специфическими при-
правами и запахом. Все то, 
что нам кажется обыкновен-
ным, здесь стоит бешеных 
денег, и на упаковке неред-
ко написано: «как в Европе». 
Проверенное вложение денег 
– лапша быстрого приготов-

ления, чтобы просто утолить 
голод.

Захотелось чего-нибудь 
сладенького на десерт? Легче 
во время десерта слетать в 
другую страну. Сладковатые 
булочки из риса, соленое 
печенье… На упаковке изо-
бражен шоколад? 99% веро-
ятности, что внутри вы най-
дете что-то похожее на бобо-
вую пасту. Любой знакомый 
десерт вроде шоколадного 
торта, чизкейка или пончика 
стоит в 10 раз больше.

Приготовьтесь в Китае 
почувствовать себя звездой! 
Особенно если у вас свет-
лые волосы, светлая кожа и 
голубые глаза. Я не думала, 
что в таком туристическом 
городе, как Пекин, китайцы 
все еще удивляются «белым 
людям». Но это так. Особо 
смелые могут подойти к вам 
и попросить сфотографиро-
ваться.

Мы зашли в полюбив-
шийся ресторанчик, чтобы 
съесть очередную порцию 
супа. Блюда нам принес 
сам повар… а потом остал-
ся наблюдать за нами из-за 
шторки. Так стыдливо, одним 
глазом. Потом осмелел и 
встал посреди зала. Через 
минут 15 устал и сел за сосед-
ний с нами столик. Наш и так 
несовершенный навык вла-
дения палочками от такого 

внимания совсем исчез, при-
шлось доедать лапшу ложкой.

Кстати, о палочках. Во 
время нашей поездки из 
Пекина в Шанхай мы сдела-
ли остановку, чтобы поесть. 
20 минут. Пока мы выбира-
ли что-нибудь не совсем уж 
«интересное», пока разобра-
лись, где платить… В общем, 
у нас еще почти полные 
порции, а водитель автобу-
са уже стучит пальцем по 
часам и зовет нас занять свои 
места. А кушать-то хочется! 
От страха остаться голод-
ными мы за оставшиеся две 
минуты доели весь наш рис. 
Палочками!

Хочется ли вернуться 
в Пекин? Нет. Да и совето-
вать кому-то туда съездить, к 
сожалению, не можем. Разве 
что ради Великой Китайской 
стены. Общее впечатление 
от города оказалось не очень 
приятным. Смог, зябко...

Ах, да! Не забывайте, что, 
как только вы пересекаете 
границу Китая, вы попадаете 
в коммунистическую страну. 
Члены партии с красными 
повязками на плече, следя-
щие за порядком (в основном 
молодежь), советская архи-
тектура, доски почета и культ 
личности Мао.

(Продолжение  
в следующих номерах 

«Народной Воли».)
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НеСтАНДАРтДУхоЎНы СкАРБ

Кругосветка  
Екатерины Бегун  

и ее дочерей
(Продолжение. Начало в №100.)

Как уже сообщала «Народная Воля», три белоруски – 
Екатерина, Елизавета и Алиса Бегун – отправились  
в путешествие вокруг земного шара, которое будет 

продолжаться до 10 июля 2017 года.
«Народная Воля» следит за подробностями  

первой женской кругосветки.

ПытАННе–АДкАз
«Раўбічы» – галоўны прэтэндэнт  
на этап Кубка свету па біятлоне?

“У вашай газеце пісалі: у выпадку, калі этап Кубка 
свету па біятлоне не будзе праходзіць у Цюмені, то 
верагодна, што яго перанясуць у Беларусь. Наколькі гэта 
рэальна?”

Сяргей КОРЗУН, Мінск.
– Так, Расія ўжо апавясціла 

Міжнародны саюз біятланістаў 
(IBU), што не будзе ў 2017 годзе 
праводзіць юніёрскі чэмпіянат 
свету, які павінен быў прайсці 
ў Востраве, і этап Кубка свету 
па біятлоне ў Цюмені.

Як вядома, IBU пачаў 
расследаванне ў дачыненні 
да 29 расійскіх біятланістаў, 
якія былі згаданы ў дакладзе 
Сусветнага антыдопінгавага 
агенцтва пра допінг у расійскім 
спорце. Расследаванне такса-
ма пачнецца і ў дачыненні да 
Расійскага саюза біятланістаў. 
Акрамя таго, IBU прыняў 
рашэнне часова адхіліць ад 

спаборніцтваў двух расійскіх 
біятланістаў, у дачыненні 
да якіх Міжнародным 
алімпійскім камітэтам было 
ўжо распачата расследаванне. 
Імёны гэтых спартсменаў не 
называюцца.

Але рашэнне аб тым, дзе 
будуць праводзіцца гэтыя 
спаборніцтвы, будзе прынята 
пазней. Адным з магчымых 
месцаў правядзення этапу Кубка 
свету называліся і “Раўбічы”. 
Спадзяёмся, што беларускія 
спартыўныя чыноўнікі зробяць 
усё магчымае, каб прэстыжныя 
спаборніцтвы прайшлі ў нашай 
краіне.

На «Дынама» адбудзецца адкрыццё 
Еўрапейскіх гульняў-2019

“Калі ўлічваць, колькі працягваецца рэканструкцыя 
сталічнага стадыёна “Дынама”, яго ўжо можна назваць 
шматпакутным. Чытаў у вашай газеце, што арэну 
павінны здаць у наступным годзе. Планы не змяніліся?»

Валянцін ПЕТРАШЭЎСКІ, г.Дзяржынск.
– Днямі з гэтай наго-

ды выказаўся старшыня 
Мінгарвыканкама Андрэй 
Шорац. Паводле яго слоў, 
арэна, як і планавалася, пачне 
дзейнічаць да канца 2017 года, 
і адкрыццё другіх Еўрапейскіх 
гульняў-2019 пройдзе 

менавіта на сталічным ста-
дыёне «Дынама». Таксама тут  
пройдзе частка спаборніцтваў.

Акрамя таго, як паведаміў 
Шорац, у сярэдзіне 2018 года 
ў Мінску будзе здадзены 
ў эксплуатацыю Цэнтр 
мастацкай гімнастыкі.

Мары аб беларускім футбольным 
тэлеканале
“Знаёмы распавёў, 

што ў Беларусі можа быць 
створаны свой футбольны 
тэлеканал. Гэта праўда?”

Аляксандр САЎЧЫЦ, 
 г.Маладзечна.

– Падчас анлайн-
канферэнцыі з балельшчыкамі 
ў першага намесніка старшыні 
Беларускай федэрацыі футбола 
Сяргея Сафар’яна запыталіся 
наконт павышэння якасці 
трансляцый футбольных 
матчаў.

Адказваючы на гэтае 
пытанне, футбольны чыноўнік 
распавёў і пра планы 
федэрацыі: “Калі казаць 
пра якасць трансляцый, 
то тут усё залежыць 
ад тэлевізіёншчыкаў, і 

ў іх бізнес умешвацца 
няправільна. Мы са свайго 
боку зараз сур’ёзна займаемся 
арганізацыяй кампаніі, 
якая будзе забяспечваць 
здымкі ў HD-якасці. Гэтае 
пытанне курыруе Уладзімір 
Беражкоў. Спадзяюся, усё ў нас 
атрымаецца. Іншая справа, 
ці захочуць тэлекампаніі 
набываць наш прадукт і 
ставіць яго ў сябе ў праграмах? 
Магчыма,  падумаем 
над адкрыццём свайго 
тэлевізійнага канала”.

Кучук – прэтэндэнт на пасаду 
галоўнага трэнера зборнай Беларусі 

па футболе?
“Ходзяць чуткі, 

што на месца 
Аляксандра Хацкевіча 
ў нацыянальную 
каманду можа прыйсці 
беларускі спецыяліст 
Леанід Кучук, які 
апошнім часам 
працаваў у расійскіх 
клубах “Кубань” і 
“Локомотив”. Адкуль 
“ногі растуць”?”

Віталь ЛЯШКЕВІЧ, 
 г.Слонім.

– Відаць, такія чуткі 
з’яўляюцца таму, што Леанід 
Кучук ужо паўтара года 
застаецца без працы, хаця 
спецыяліст ён і на самай 
справе нядрэнны. Але 
няўдзячная справа – бегчы 
наперадзе воза, бо Беларуская 
федэрацыя футбола разглядае 
некалькі кандыдатур на пасаду 
настаўніка зборнай.

Тым часам сам Кучук пра 
розныя прапановы наконт 
працы кажа так: “Трэніраваць 
можна па-рознаму. Абы-
дзе і абы-як мне не хочацца. 
Прапановы час ад часу ёсць. 

То адмаўляюся, то вядзём 
размовы. Гэта складаны 
працэс. Ад статусу кандыдата 
да падпісання кантракта – 
доўгі шлях. І вялікая праца 
розных людзей. А здараецца, 
што і некаторыя іншыя людзі 
далучаюцца. Кажуць: “Мы 
можам усё вырашыць!” Потым 
гэтыя людзі знікаюць. Гэта 
жыццё. Таму да цяперашняга 
перыяду я стаўлюся спакойна”.

Да слова, ходзяць чуткі 
не толькі пра тое, што Кучук 
узначаліць зборную Беларусі, 
але і пра тое, што ён можа 
працягнуць трэнерскую 
кар’еру ў “Анжи” з Махачкалы. 
Час пакажа…

Падрыхтаваў  
Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ДА веДАмА!

Як будуць працаваць 
бальніцы і паліклінікі

Міністэрства аховы здароўя напамінае пра змены графіка 
работы ўстаноў аховы здароўя ў выхадныя і святочныя дні 
ў студзені 2017 года.

У прыватнасці, работа бальнічных устаноў аховы 
здароўя будзе арганізавана наступным чынам:

1 студзеня – па графіку святочнага дня;
2 студзеня – па графіку рабочага дня;
7 студзеня – па графіку святочнага дня;
21 студзеня – па графіку суботняга дня.
Амбулаторна-паліклінічныя, санітарна-эпідэміялагічныя 

ўстановы аховы здароўя, аптэкі, арганізацыі пералівання 
крыві, медыцынскай тэхнікі і іншых будуць працаваць:

1 студзеня – па графіку святочнага дня;
2 студзеня – па графіку суботняга дня;
7 студзеня –  па графіку святочнага дня;
21 студзеня – па графіку рабочага дня.

СвеДчАННе гІСтоРыІ

Новы год = 1 студзеня?
Многія нашы суайчыннікі 

ідуць следам за расійскай 
версіяй развіцця навагодняй 
тэмы. І… памыляюцца.

Традыцыя лічыць 
пачаткам года 1 студзеня 
ўзыходзіць да распараджэн-
ня рымскага імператара Юлія 
Цэзара, які ў 45 годзе да нарад-
жэння Хрыстова ўвёў калян-
дар, названы ў гонар аўтара. 
Першыя сведчанні пра адлік 
года ад 1 студзеня згодна з 
хрысціянскім календаром на 
беларускай зямлі адносяцца 
да ХІІ стагоддзя. Тым не менш 
у народзе гэта яшчэ доўга не 
прыжывалася. Да таго ж у 
хрысціянстве адбыўся раскол 
(канчаткова ў ХІ стагоддзі), 
а праваслаўнымі было пры-
нята весці гадавы адлік ад  
1 верасня (гэта дзень пачатку 
заснавання свету).

Пачынаючы з ХІV ста-
годдзя Вялікае Княства 
Літоўскае ішло на збліжэнне з 
Польскай Каронай. Апошняя 
імкнулася распаўсюджваць 
свае ўплывы на ўсход. У 
тым ліку – праз экспансію 
каталіцызму. Да каляндар-
най сістэмы спрычынілася 
Люблінская унія (1569). Пасля 
яе, у 1583 годзе, агульны для 
абедзвюх дзяржаў кароль 
Сцяпан Батура загадам увёў 
Грыгарыянскі каляндар  
(уведзены папам Грыгорыем 
XIII за год перад тым). З 
тых пор Новы год у Беларусі 

афіцыйна і пачалі адзначаць  
1 студзеня. Дарэчы, боль-
шасць еўрапейскіх краін 
пераходзіла на сучасную 
традыцыю святкавання  
1 студзеня на працягу XVI–
XVII стагоддзяў. Таму ВКЛ, як 
варта лічыць, знаходзілася ў 
тагачасным цывілізацыйным 
трэндзе.

Зразумела, адразу 
прышчапіцца традыцыя не 
магла. Таму даследчыкі лічаць, 
што быў час, калі беларусы 
маглі адзначаць Новы год 
ажно тры разы: 1 студзеня, 1 
сакавіка і 1 верасня.

Дапамагло схіліць народ-
ныя масы да першастудзень-
скага пачатку года ўніяцтва, 
якое ўзнікла ў 1596 годзе  
і перавяло большасць 
праваслаўных пад каталіцкую 
юрысдыкцыю.

Асобна зазначым, што 
ў Расіі адлік новага года з 1 
студзеня быў уведзены толькі 
ў 1700 годзе ўказам Пятра  І, 
але – паводле юліянскага 
календара, які ў сваю чаргу 
быў зменены на Грыгарыянскі 
ў 1918 годзе бальшавікамі. 
Гэта значыць, беларусы Новы 
год 1 студзеня па сучасным 
календары сустракалі на 335 
гадоў раней за расіян.

Праўда, пасля падзелаў 
Рэчы Паспалітай (1772, 
1793, 1795) беларускія землі 
ўвайшлі ў склад Расійскай 
імперыі. Таму функцыяна-

ванне грамадства паводле 
Грыгарыянскага календара 
было перарвана.

Зрэшты, для беларуска-
га сялянства вышэйапісаныя 
каляндарныя пертурбацыі не 
мелі прынцыповага значэння. 
Яно жыло ў культурнай пара-
дыгме той рэлігійнай канфесіі, 
да якой належала. Панавалі ж 
праваслаўе, уніяцтва (1596–
1839) і каталіцызм. Важнейшае 
значэнне па-ранейшаму мелі 
элементы язычніцтва. Таму 
тая ж упрыгожаная ялінка 
(яна з’явілася ў нас толькі ў 
ХІХ стагоддзі, але ў сялян-
скую хату прыйшла толькі 
ў ХХ) прымяркоўвалася не 
да Новага года, а да Каляд. 
Таму і святкавання Новага 

года як нейкай урачыстасці 
не праводзілася. Адпаведна 
не была распрацавана “пра-
грама” свята, і Дзеда Мароза 
не існавала. Затое яго 
функцыі (перш за ўсё выка-
нанне жаданняў і дарэнне 
прэзентаў) выконваў Святы 
Мікалай. Яго прыход спачат-
ку адбываўся 6 снежня. Але 
з’яўленне Святога Мікалая 
было перасунута да Раства 
Хрыстова ў сувязі з тым, што 
Рэфармацыя хрысціянства, 
якая асабліва разгарнулася па 
Еўропе ў ХVІ–XVІІ стагод-
дзях, не ўхваляла ўшанавання 
святых. Гэтым самым фак-
тычна стварылася глеба для 
ўзнікнення Дзеда Мароза.

Анатоль ТРАФІМЧЫК.

вІНШУем!

Уладзіслаў Ганчароў і 
Марыя Мамашук – лепшыя
Журналісты падвялі вынікі спартыўнага 2016 года.

Паводле вынікаў апытання 
прадстаўнікоў СМІ, якое 
праводзіла «Спортивная 
панорама», бясспрэчную 
перамогу атрымаў трыумфатар 
Алімпіяды батуціст Уладзіслаў 
гАНЧАРоЎ (на фота).

«Ён аказаўся адзіным, каго 
ў свае спісы ўключылі ўсе без 
выключэння рэспандэнты, 
прычым пераважнай 
большасцю: 71 чалавек 
паставіў на першае месца, а 
астатнія – не далей чым на 
чацвёртае, – паведамляе sport-
panorama.by. – Гэты віцебскі 
хлопец, які нядаўна адзначыў 
свой 21-ы дзень нараджэння, 
у Рыа скарыў усіх не толькі 
зайздросным майстэрствам, 
але і стальнымі нервамі. 
Акрамя таго, і на апошнім 
чэмпіянаце Еўропы ў 
Вальядалідзе Ганчароў выйграў 

у індывідуальных і сінхронных 
скачках і стаў сярэбраным 
прызёрам у камандных 
спаборніцтвах».

Другое месца ў 
журналісцкім апытанні заняў 
40-гадовы Іван ЦІХАН.

Трецюю суму паводле 
в ы н і к аў  а п ы т а н н я 
набрала прадстаўніца 
жаночай барацьбы Марыя 
МАМАШУК, якой дасталася 
званне лепшай спартсменкі 
года.

Лепшай гульнявой каман-
дай названа жаночая збор-
ная Беларусі па баскетболе, а 
лепшым трэнерам 2016 года, 
паводе версіі журналістаў, ста-
ла Вольга УлАСАВА. Гэта яе 
вучань Уладзіслаў Ганчароў 
заваяваў на Гульнях у Рыа 
адзіны для Беларусі залаты 
медаль.

Шаноўны галоўны рэдактар!
У адным з нумароў “Народнай Волі” была абвестка аб Зосьцы Верас, 

прапаноўвалася надрукаваць біяграфію, жыццёвы і творчы шлях гэтай 
цудоўнай жанчыны-паэткі, адданай беларускай справе. Чакаю такі матэры-
ял.

Я прапаную апублікаваць успаміны З.Верас аб М.Багдановічу пад назвай 
“Пяць месяцаў у Мінску”.

Цудоўны матэрыял! Цікава і змястоўна апісвае З.Верас мінскае жыццё 
тае пары – як сваё, так і Максіма. Свядомыя беларусы будуць удзячны Вам за 
такую публікацыю, тым больш у гэтыя дні, калі Беларусь працягвае адзначаць 
125-годдзе з дня нараджэння Вялікага паэта. Магчыма, спатрэбяцца кароткія 
характарыстыкі беларускіх дзеячаў, прозвішчы якіх успамінае З.Верас у сваіх 
успамінах, – прыкладваю іх.

З падзякай –
Зінаіда Юр’еўна МОНІД.

Мінск.

Зоська вЕРАС

Пяць месяцаў  
у Мінску

– У хуткім часе ў Мінск 
прыедзе Максім Багдановіч!

– Калі?
– Надоўга?
– Што ён піша?
– Максім Багдановіч 

піша, што хоча пажыць у 
Мінску, у сваім родным 
горадзе, дыхнуць паветрам 
Бацькаўшчыны, пачуць 
жывую беларускую мову. 
Просіць паклапаціцца аб пра-
цы для яго, а калі канкрэт-
на прыедзе, яшчэ напіша або 
папярэдзіць тэлеграмай.

Нас ахапіла і радасць, і 
трывога. Радасць, што пазнаем 
нашага дарагога паэта, і трыво-
га за яго здароўе, яго жыццё…

Як доўга ён з намі пабудзе?
Было гэта недзе ў сярэдзіне 

верасня 1916 года.
У “Беларускай хатцы” на 

Захар’еўскай вуліцы, №18 – 
сталоўцы Таварыства пома-
чы ахвярам вайны – кож-
ны вечар збіраліся як сябры, 
так і працаўнікі Камітэта 
Таварыства, каб разам скара-
таць вольны вечар, падзяліцца 
думкамі ды ўражаннямі пера-
жытага дня.

Цяпер вестка аб прыез-
дзе М.Багдановіча дала новую 
тэму для гутарак і аднача-
сова новыя абавязкі. Трэба 
было падумаць загадзя, дзе ён  
будзе жыць. Перабіраючы роз-
ныя магчымасці, спыніліся на 
тым, што найлепш будзе наняць 
пакой у Бядулі. 

Змітрок Бядуля з сёстрамі 
Рэняй і Чэрняй жыў на малень-
кай ціхай вуліцы Малой 
Грыгор’еўскай у доме Радзькі. 
Дамок стаяў у глыбіні пана-
дворка, за домам быў садок, сту-
дыя. Ціха, спакой, добрае паве-
тра. Кватэра (там больш ніхто 
не жыў) мела тры пакоі: два 
займаў Зм.Бядуля з сёстрамі, а 
трэці – вялікі, светлы, з асоб-
ным уваходам – цалкам стаяў 
пусты. (У гэтым пакоі я пасля 
жыла некалькі месяцаў са сваёй 
маці.)

З Бядулем хутка дага-
варыліся. Ён быў рады мець пад 
сваёй страхой такога госця.

Нарэшце ў канцы верасня 
ці мо на пачатку кастрычніка 
М.Багдановіч прыехаў у 
“Беларускую хатку”, дзе мы 
цэлай грамадой чакалі яго з 
нецярплівасцю.

Сардэчны, сціплы і просты, 
М.Багдановіч адразу заваяваў 
агульную сімпатыю. Ужо ў кан-
цы вечара здавалася, што ён 
даўно з намі, што ўсім блізкі і 
дарагі. Тым больш трывожылі 
яго бледнасць і бліскучыя ад 
гарачкі вочы. Кашляў зусім 
мала.

Пасля гарбаты сядзелі 
нядоўга. Трэба было змучанаму 
дарогай адпачыць. На кватэру 
адвялі Багдановіча Галубок і 
Фальскі.

Дагаварыліся,  што 
Багдановіч будзе сталавацца, як 
і мы ўсе, у сталоўцы, але будзе 
тут мець і снеданні, і вячэры.

Мая маці ў той час была 
загадчыцай сталоўкі, і мы 
жылі тут на месцы. Так што 
мы з Багдановічам бачыліся 
па тры разы на дзень, а веча-
ры, як заўсёды, праводзілі  
разам з цэлай нашай грамадкай: 
М.Багдановіч, Фальскі, Галубок, 
часта Ядвігін Ш., я…

Праз пару дзён выявілася, 
што Максім вельмі мала дбае 
пра сваё здароўе. Найчасцей 
забываўся прыняць лякарствы, 
не прыносіў іх з сабой. Як кож-
ны такі хворы, не любіў, каб 
яму прыпаміналі аб лякарствах, 
а тым самым аб хваробе.

Тады ўмяшалася мая 
маці. Угаварыла яго аддаць 
ёй усе лякарствы і сама яму 
іх давала ў адпаведны час. 
Новыя дозы хто-небудзь з нас 
прыносіў з аптэкі, так што ён 
не патрабаваў аб сваім лячэнні 
думаць і клапаціцца. Не толькі 
для лячэння, але наогул да ўсіх 
спраў, што датычылі яго самога, 
адносіўся дзіўна абыякава.

Адразу ў першы вечар 
здзівіла нас просьба Багдановіча 
не класці яму ў гарбату цукру… 
На пытанне, можа, не любіць 
салодкага, адказаў: “Не ў тым 
справа, але з цукрам не п’ю”. 
Дарма стараліся пераканаць, 
што гэта не здарова, што цукар 
яму неабходны… Не і не. Раз 
нехта, не помню хто, цішком 
перамяніў шклянку, і гарбата 
аказалася салодкай. Як жа ён 
разгневаўся, разнерваваўся! 
Ледзь удалося супакоіць і 
перапрасіць.

Праз пару дзён пасля гэтага, 
калі мы снедалі толькі ўдваіх, я 
запыталася: “Скажыце шчыра, 
чаму так упіраецеся пры сва-
ёй пастанове, нашто вы сабе 
шкодзіце?” – “Бачыце, – кажа, 
– вельмі перажываю тое, што 
я бяссільны памагчы тым, хто 
цяпер, падчас вайны, цярпіць 
голад, асабліва шкадую дзяцей. 
Калі я сабе адмаўляю таго, што 
люблю (бо, прызнацца, люблю 
салодкую гарбату), мне здаец-
ца, што я раблю нейкую ахвяру, 
і гэта мяне хоць крыху паця-
шае…”

“Выбачайце, – кажу, – але 
фактычна ваша ахвяра нічога 
дзецям не дае”. – “А гэта паба-
чым”, – неяк загадкава адказаў.

І сапраўды, праз нейкія тры 
месяцы пабачылі. М.Багдановіч 
працаваў у магістраце ў аддзеле 
харчавання. Там працаўнікам, 
апрача платы, выдавалі паёк 
– пераважна цукар. І вось у 
адзін дзень раніцай, пасля сне-
дання, выходзячы на працу, 
Максім просіць маю маму, каб 
дала яму чыстую пошыўку. 
Увечары сабраліся і дзівіліся, 
што так доўга няма Максіма. 
Ён прыйшоў позна і пры-
нёс на плячах паўпуда цукру! 
Аддаў яго мне (я была паміж 
іншымі абавязкамі сакратар-
кай Камітэта) і кажа: “Гэта 
для дзяцей уцекачоў”. Усе былі 
ўзрушаны, але зрабілі вымоўку 
за тое, што сам нёс, а не паклікаў 
каго-небудзь, каб памаглі…

Неяк у канцы кастрычніка 
прыехала да мяне з фрон-
ту медсястра, мая сяброўка з 
“Гродзенскага гуртка белару-
скай моладзі” Марыся Бобрык. 
Прыехала на адзін дзень і 
ўвечары позна выязджала. Я 
сабралася яе правесці на вак-
зал. Мы ўжо выходзілі, як 
падышоў да мяне Максім і 
пытаецца: “Можна мне з вамі?” 
– “Разумеецца, калі ласка”. 
Вуліцы былі пустыя, нідзе 
нікога. Не ведаю, чаму мы 
ішлі не па тратуары, а пася-
род вуліцы. Мы з сяброўкай 
успаміналі Гародню (Гродна), 

наша там жыццё, працу ў гурт-
ку. Багдановіч з зацікаўленнем 
слухаў, заўважыўшы, што жыў 
у Гародні, як быў маленькі, і 
што там пахавана яго маці.

Варочаліся зноў пасярэдзіне 
вуліцы памаленьку, не спяшаю-
чыся. І тады Максім пачаў гава-
рыць аб сабе…

“Я ўжо пагадзіўся са сваёй 
хваробай і з тым, што жыць 
засталося няшмат, але вельмі 
мне цяжка, што не магу мець 
сям’ю. Я так люблю дзяцей. 
Ведаеце, калі я пачаў пісаць і 
друкаваць вершы – на жаль, не 
ў сваёй мове, а па-руску, бо я 
гадаваўся ў рускім асяроддзі, як 
ні горка да гэтага прызнацца? А 
напісаў калыханку і аддаў яе ў 
друк, падпісаўшы псеўданімам. 
Усе, хто яе чытаў, думалі, што 
гэтую калыханку напісала жан-
чына і то жанчына-маці. У гэты 
твор я ўклаў сваё пачуццё”.

Пасля наша гутарка 
перайшла на Мінск і ўражанні 
ад усяго тут пазнанага і 
пабачанага. М.Багдановіч, 
паводле яго слоў, чуўся 
паміж намі добра, як у сям’і. 
“Маю толькі адно прыкрае 
перажыванне, якое адбірае 
мне спакой. Можа, вы чулі, 
што я ўжо даўжэйшы час 
перапісваўся з адной асобай 
з Мінска (назавём яе N). 
Завязалася лістоўная прыязнь, 
шчырасць. Вось, прыехаўшы 
і пазнаёміўшыся асабіста, уся 
мая прыязнь да яе развеялася. 
Не магу ёй адказаць тым самым, 
не магу… і гэта так мучыць! 
Раблю чалавеку прыкрасць… 
Ці ж гэта можа не балець?”

Як я пераканалася ў 
далейшым, чуласць Максіма 
на чужую крыўду была 
выключнай.

Час праходзіў. Камітэт 
Таварыства помачы ахвярам 
вайны вёў барацьбу з 
безграшоўем. Асабліва балюча 
было тое, што т.зв. “Таццянінскі 
камітэт” адмовіў нам у субсідыі 
на ўтрыманне дзіцячага 
прытулку і запрапанаваў 
забраць наш прытулак пад 
сваю непасрэдную апеку. Мы 
прымушаны былі згадзіцца. 
Але паставілі варунак, што 
нашы дзеці будуць вучыцца 
асобна – па-беларуску і вучыць 
іх будуць нашы вучыцелькі: 
Ванда Лявіцкая – дачка 
Ядвігіна Ш. і яе памочніца Ядзя 
Раткевіч. Наш прытулак на лета 
быў вывезены ў Карпілаўку 
(уласнасць Ядвігіна Ш.), і трэба 
было адтуль перавозіць яго ў 
Ратамку. Прыйшлося мне ехаць 
памагчы перавозіць дзяцей. 
Мушу зазначыць, што ўсё лета 
апекаваліся дзецьмі тыя ж 
Ванда Лявіцкая і Ядзя Раткевіч.

Дні ўжо былі кароткія, 
холад, а ехаць трэба было 
фурманкай вёрст 30. 
Падарожжа не вельмі мілае. 
Сядзелі мы гэтак у сталоўцы ў 
поўным складзе і гаварылі аб 
гэтай паездцы. Была пятніца, 
ехаць я мела ў суботу. Раптам 
М.Багдановіч кажа: “І я паеду”. 
Мы ўсе ахнулі. “Што вы кажаце! 
У такі холад! 30 вёрстаў! І не 
думайце!” Зазлаваў на нас 
Максім. “Што я – маленькі? 
Волі сваёй мець не магу? 
Сказаў паеду – і паеду: не 
забароніце”. Зноў пасыпаліся 
пратэсты. Адзін Галубок 

маўчаў, думаў нешта сваё. Калі 
ж пачалася сапраўдная сварка, 
Галубок абазваўся: “Ціха, ша! 
Супакойцеся! Я пайду і хутка 
вярнуся, тады пабачым”.

Не было Галубка з гадзіну. 
Нарэшце – крокі на сходках, 
адчыняюцца дзверы, уваходзіць 
Галубок з аграмадным кажухом! 
Кажухом, якія насілі вартаўнікі 
ў дэпо. “Маеце, дзядзька 
Максім, паедзеце”. Усе абступілі 
Галубка, дзякуючы за такое 
ўладжанне справы.

На другі дзень паехалі. 
Было ўжо цёмна. Выехалі за 
горад на тракт. Грукат сціх. 
Пачалі мы гутарку. Парушылі 
розныя тэмы і дайшлі да паэзіі, 
да яе формаў…

Раптам нашу ўвагу звярнула 
нейкая незвычайная чырвань 
на небе. Пад’ехалі далей на 
ўзгорак, глядзім – пажар. 
Гарыць вёска. Далёка ад тракту, 
але і так было відаць слупы 
агню, якія падымаліся аж да 
хмар. “Які жудасны вобраз! А 
колькі там гора людскога, колькі 
слёз!” – кажа Максім. Далей 
ехалі моўчкі. Прыехалі на месца 
позна. Пераначаваўшы, Максім 
вярнуўся ў Мінск. Я засталася.

Прытулкі “Таццянінскага 
камітэта” ў Ратамцы мелася 
наведаць сястра Льва 
Талстога (маецца на ўвазе 
дачка пісьменніка Аляксандра 
(1884–1979); яна мела званне 
палкоўніка. – Рэд.). Ладзілі 
спектакль-вечарынку. Наша 
школа мела выступіць са сваёй 
асобнай праграмай у беларускіх 
нацыянальных вопратках.

Паставілі сцэнічны абразок 
“Пастушка”, у дадатак былі 
дэкламацыі, хор. З Мінска 
сабраліся і мы: М.Багдановіч, 
сёстры Бядулі (яны прыгожа 
спявалі) і я. Дагэтуль стаіць 
у маіх вачах Максім: у 
белай вышыванай кашулі, 
падпяразаны прыгожым 
паяском, вясёлы. Умяшаўся 
ў хор… Здавалася, і ён будзе 
спяваць…

Скончылася ўсё позна, 
цягніка ўжо не было, і 
прыйшлося прасядзець ноч, 
бо спаць не было дзе. Школа 
беларускіх дзяцей змяшчалася 
ў летнім драўляным дамку – 
“дачы”.

Вучыцелькі мелі там 
маленькі пакойчык з жалезнай 
печкай, а класы не ацяпляліся. 
Мы сабраліся ў маленькім 
пакоі – Ванда Лявіцкая, Ядзя 
Раткевіч, Бядулянкі (гэтак мы 
называлі сёстраў Зм.Бядулі) і 
я. А М.Багдановіч застаўся 
сядзець у халодным класе. 
Як мы ні прасілі, нічога не 
памагала. “Там і так цесна”, – 
кажа. На працягу ночы я разы 
тры хадзіла намаўляць яго, каб 
не рызыкаваў, надумаўся… 
“Мы не збіраемся спаць, сядзім, 
гаворым – ідзём!” – “Не, – 
кажа Максім, – я рызыкую 
сваім здароўем, але не буду 
рызыкаваць вашым, мая 
хвароба заразлівая. Вы ж гэта 
ведаеце”.

Прыйшла зіма. Снег, 
маразы. Калі пасля марозу 
прыходзіла адліга, чырвоныя 
цэглы новага касцёла 
пакрываліся срабрыстай 
шэранню, і гэта было цудоўна, 
як у казцы. На работу пасля 
снедання мы з Багдановічам 
выходзілі разам і адразу 
пераходзілі на другі бок 
вуліцы, каб ісці каля касцёла 
(ён знаходзіўся амаль 
супраць “Беларускай хаткі”, 
крыху наўскос) і нацешыцца 
яго выглядам. Багдановіча 
няможна было адарваць, да 
таго быў захоплены. А стаяць 
на холадзе і вільгаці для яго 
было забойствам. Сказаць, што 
гэта для яго шкодна, нельга. 
Вось і прыходзілася нешта 
прыдумваць: або спяшацца на 
работу, або – што мне зімна…

Надыходзіў Новы год – 
1917-ы… Пастанавілі спаткаць 
яго ў “Беларускай хатцы” 
ўсёй грамадой. Наладзіць усё 
і выслаць запросіны даручылі 
Багдановічу (…) і мне.

Сабраліся ўсе, хто толькі ў 
той час быў у Мінску. Прыйшлі 
М.Багдановіч, Ядвігін Ш., 
Альберт Паўловіч з дачкой 
Уладзяй і зяцем Ю.Фарботкам, 
Гадлеўскі, Ф.Шантыр (прыехаў 
з Бабруйска), Ус.Фальскі, 
У.Галубок (…) адвакат Чавусаў, 
Л.Заяц, В.Лявіцкая, Р.Зямкевіч, 
архітэктар Л.Дубейкаўскі, мая 
маці Э.Сівіцкая і я. Настрой 
быў мілы, і ўсе былі рады з 
гэтай імпрэзы.

Далей усё ішло 
па-ранейшаму, толькі, на жаль, 
Багдановіч чуўся слабейшым. 
Калі ў сталоўцы ўсё заціхла, усе 
разыходзіліся, ён заставаўся 
і дапозна сядзеў у бюро 
Камітэта. Гэта быў невялікі 
пакой з балконам. Знаходзіўся 
ён паміж сталовым пакоем, дзе 
мы з мамай жылі. Там стаяў 
стол і глыбокі, мяккі фатэль. 
У гэтым фатэлі сядзеў Максім 
доўгія гадзіны – пацёмку. Я 
не раз прапанавала запаліць 
лямпу, але не хацеў. “Мне так 
тут добра”, – казаў.

Прачуваўся ўжо блізкі 
канец вайны і змены, якія 
могуць наступіць у жыцці 
народаў. Мы часта гаварылі 
аб тым, што, можа, хутка 
дачакаемся сваіх беларускіх 
школ, а падручнікаў да навукі 
няма. Лемантары сякія-такія 
былі, а вось чытанкі пасля 
лемантара няма.

Трэба было падбіраць 
матэрыялы. М.Багдановіч 
меў заняцца паэзіяй – 
падбіраць адпаведныя вершы з 
беларускай літаратуры, рабіць 
пераклады і пісаць іх самому.

Шмат вечароў прасядзелі 
мы ў сталоўцы ў познія 
гадзіны, калі нашы штодзённыя 
вячэрнія госці разыходзіліся.

Кожны з нас ужо пакрысе 
напісаў, але далей ужо супольна 
працаваць не прыйшлося. 
Надыходзіла вясна, дажджы, 
вільгаць. Максім чуўся горш. 
Тэмпература падымалася… 

Трэба было яму змяніць клімат. 
Пастанавілі на супольных 
нарадах, што паедзе ў Ялту. 
Здабылі грошы, прыгатавалі 
што трэба на дарогу, і ў канцы 
лютага наступілі ад’ездзіны. 
Мы ўсе хацелі правесці 
яго на цягнік, але Максім 
запратэставаў: “Развітаемся 
тут, у “Беларускай хатцы”. 
Мне будзе цяжэй развітвацца 
з вамі ўсімі пры натоўпе 
чужых людзей”. Жагналі мы 
яго са слязамі на вачах, як бы 
прадчувалі, што жагнаем яго 
назаўсёды. Маці мая абняла 
яго і пацалавала галаву. Мне 
ён сказаў: “Я вам напішу”. Не 
напісаў. Можа, не хапіла сілы… 
а можа, і напісаў, а чужыя людзі 
не парупіліся выслаць? Хто 
ведае?

Але, калі прыйшла вестка 
аб яго смерці, такой цяжкай, 
у адзіноце, мы не маглі сабе 
дараваць зробленай памылкі. 
Нашто было выпраўляць яго, 
не парадзіўшыся з доктарам, 
не маючы пэўнасці, што гэта 
яму дапаможа. Як недарэчна. 
Трэба было запэўніць: тут на 
месцы больш выгод, больш 
сардэчнай апекі. Смерць, на 
жаль, яго не мінула б, але няхай 
бы паміраў паміж нас, паміж 
сваіх, адданых яму шчыра 
прыяцеляў, у роднай старонцы. 
Ён жа гэтага хацеў… А можа, 
згадзіўся ехаць, маючы крыху 
надзеі, што яшчэ падлечыцца і 
вернецца? Хто ведае?..

Прайшло паўвека, а 
ўспаміны аб гэтых пяці месяцах 
усё жывыя.

1967.

***
Змітрок Бядуля (сапр. 

Самуіл Плаўнік) (1886–
1941) – паэт і празаік.

Уладзіслаў Галубок 
(1882–1937) – пісьменнік, 
рэжысёр, загінуў у ГУЛАГу.

Усевалад Фальскі 
(1886–?) – грамадска-
палітычны і дзяржаўны 
дзеяч.

Ядвігін Ш. (сапр. Антон 
Лявіцкі) (1869–1922) – 
пісьменнік, грамадска-
палітычны дзеяч.

ванда Лявіцкая (1895–
1968) – пісьменніца, 
педагог, дачка Ядвігіна Ш., 
жонка Я.Лёсіка.

Язэп Лёсік (1883–1940) 
– пісьменнік, мовазнавец.

Ядвіга Раткевіч – 
доктар медыцыны. 
Памерла ў 1970 годзе.

Альберт Паўловіч 
(1875–1951) – паэт, 
драматург.

Язэп Шантыр (1887–
1920) – паэт, публіцыст, 
г р а м а д с к а - п а л і т ы ч н ы 
дзеяч, муж З.верас. 
Расстраляны бальшавікамі 
ў 1920 годзе.

віктар Чавусаў (1871–
1920) – юрыст, журналіст.

Леанард Заяц (1890–
1935) – сакратар урада 
БНР.

Лявон Дубейкаўскі 
(1869–1940) – паэт, педагог, 
архітэктар.

Рэ
пр

ад
ук

цы
я 

ка
рц

ін
ы

 Ів
ан

а 
П

ра
та

се
ні

. ПАзІЦыЯ

Моладзь Партыі БНФ запускае 
акцыю «Мы – Беларусь!»

Такім чынам маладыя 
актывісты хочуць адказаць 
Камуністычнай партыі Беларусі 
і яе маладзёжнай  арганізацыі, 
якая  правяла мітынг «Мы – 
СССР» і запусціла акцыю сэлфі 
#Я_СССР. 

“Яны публічна выступілі за 
адраджэнне краіны, якой не існуе 
ўжо 25 гадоў. Але мы, моладзь 
Партыі БНФ, ведаем даклад-
на, што наша Радзіма – гэта 
Рэспубліка Беларусь. І наша 
гісторыя – гэта Полацкае  
княства, Турава-Пінскае кня-
ства, Вялікае Княства Літоўскае, 
БНР і БССР”, – гаворыцца ў прэс-
рэлізе арганізацыі.

У межах акцыі «Мы – 
Беларусь!” маладыя сябры 
Партыі БНФ прапануюць 
рабіць фотаздымкі каля 
помнікаў выбітным беларусам, 
старажытных замкаў і палацаў 
і г.д. “Рабіце такія фотаздымкі 
разам з сябрамі, адны і 
выкладайце ў сацыяльныя 
сеткі з хэштэгам #Я_Беларусь 
і рабіце невялікае апісанне 
фота: чаму незалежнасць 
вельмі каштоўная рэч для 
вас, чаму вы любіце Беларусь, 
– а таксама заклікайце сваіх 
сяброў і знаёмых зрабіць гэта”, 
– прапаноўваюць маладзёжныя 
актывісты Партыі БНФ.

АСАБІСтАе

Дзмітрый Шэпелеў 
запрашае на сустрэчу

Напярэдадні Новага года ў сталічнай кнігарні  
«Кнігі & кніжачкі» пройдзе сустрэча з тэлевядучым 

Дзмітрыем Шепелевым. Ён прадставіць  
кнігу «Жанна. Любовь и болезнь  

в истории жизни Жанны Фриске».
У Маскве прэзентацыя 

кнігі ўжо адбылася. Прычым 
папярэдне прайшла шыро-
кая кампанія ў СМІ. «Гэтая 
кніга адрасавана ўсім тым, 
хто сутыкнуўся з праблемай 
раку: хто змагаецца сам, хто 
дапамагае блізкаму чалавеку», 
– казаў  Шэпелеў.

Кніга «Жанна» – гэта 
прыкладна 250 старонак, 
на якіх Дзмітрый Шэпелеў 
падрабязна распавядае сваю 
гісторыю і робіць устаўкі: 
уключае ў аповед інструкцыі, 
падказкі і даведкі для тых, 
хто сутыкнуўся з ракам, – да 

каго звярнуцца, куды патэле-
фанаваць, якія кнігі пачытаць, 
якімі інтэрнэт-рэсурсамі ска-
рыстацца.

Як вядома, 7 красавіка 2013 
года ў Маямі ў Жаны Фрыске 
і  тэлевядучага мінчаніна 
Дзмітрыя Шэпелева, які 
шмат гадоў працуе ў Маскве, 
нарадзіўся сын Платон. 15 чэр-
веня 2015 года Жанна памерла 
на 41-м годзе жыцця з-за раку 
галаўнога мозгу.

Прэзентацыя кнігі 
Дзмітрыя Шэпелева адбудзец-
ца 30 снежня.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

з ПеРШых вУСНАЎ

Станіслаў ШУШКЕвіЧ:
«Пасля аперацыі 

прачытаў за ноч кнігу 
правым вокам»

Першы кіраўнік незалежнай Беларусі распавёў,  
чаму ён не захацеў папраўляць зрок у дзяржаўнай 

медыцынскай установе.
– Адно вока мне ўжо 

прааперыравалі ў медыцынскім 
цэнтры “Новое зрение”, 
– распавёў Станіслаў 
Станіслававіч “Народнай Волі”. 
– І зрок значна палепшыўся! 
Чаго варты хаця б той факт, 
што я ўпершыню за пяць гадоў 
прачытаў за ноч кнігу правым 
вокам. А на 10 студзеня ў 
тым жа цэнтры прызначана 
аперацыя і на другое вока. 
Будуць замяняць хрусталік.

– Калі ў вас пачаліся 
праблемы са зрокам?

– Напэўна, пасля таго як 
набыў для працы камп’ютар 
з вялікім экранам. Пачаў 
заўважаць, што газету ўжо 
магу чытаць з цяжкасцю – 
альбо з лупай, альбо з моцнымі 
акулярамі. Мне такая сітуацыя, 
шчыра кажучы, абрыдла, таму 
і рашыўся на аперацыю. І не 
шкадую. Магу сказаць, што ў 
цэнтры «Новое зрение» добрыя 
прафесіяналы.

– А ці маглі вы звярнуцца 
ў дзяржаўную медыцынскую 
ўстанову, скажам, у 
лечкамісію?

– Маю на гэта поўнае права, 
але не захацеў. Тыя мае знаёмыя, 
хто звяртаўся ў лечкамісію 
за такой дапамогай, што 
патрабавалася мне, засталіся 
незадаволеныя вынікамі. Таму 
я паслухаў параду іншага 
чалавека – майго кардыёлага.

– Ці пазналі вас у 
прыватным медыцынскім 
цэнтры?

– Пазналі і вельмі добра 
паставіліся. Дарэчы, калі 
параўноўваць беларускія кошты 
на такія аперацыі з аналагічнымі 
ў Літве, Польшчы альбо ў 
ЗША, то ў нас атрымліваецца 
танней. І наогул мне там усё 
спадабалася – і арганізацыя 
працэсу, і тэхнічны складнік, 
і прафесіяналізм персаналу. 
Разумна зробленая структура.

Алесь СІВЫ.

На сыры знайшла 
цвіль

Купіла ў магазіне 
расфасаваны кавалак сыру, 
дата фасоўкі адпавядала 
дню пакупкі. Аднак дома 
знайшла на сыры цвіль. Чэк не 
захаваўся. Што рабіць?

Валянціна ГОЛУБ, г.
Калінкавічы.

– У такой сітуацыі можна 
вярнуцца ў магазін і паказаць 
тавар касіру, нават калі не 
захаваўся чэк. Вам павінны 
вярнуць грошы.

Кашалёк  
не спадабаўся

Набыў новы кашалёк. 
Хацеў падарыць маці, але 
ёй не спадабаўся. Ці могуць 
аформіць вяртанне грошай за 
тавар?
Аляксей ПІНЧУК, г.Лунінец.

– Могуць на працягу  
14 дзён пасля пакупкі.

На аўтамыйцы 
пашкодзілі аўтамабіль

У сэрвісным цэнтры 
мне пашкодзілі аўтамабіль, 
калі яго мылі. Але работнікі 
цэнтра сцвярджаюць, што 
гэта машына была няякасна 
пафарбавана. Ці абавязкова 
правядзенне экспертызы? Як 
мне правільна дзейнічаць?

Андрэй АНТОНАЎ, Мінск.
– У Мінску можаце 

звярнуцца да экспертаў, 
якія знаходзяцца на вуліцы 
Чырвонай, 15, і атрымаць 
неабходнае заключэнне. Пасля 
гэтага вы зможаце атрымаць 
кампенсацыю з сэрвіснага 
цэнтра.

Падрыхтаваў  
Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ДАвеДАчНАе БЮРо

На пытанні чытачоў адказвае 
старшыня Пухавіцкай раённай 
арганізацыі ГА “Беларускае 
таварыства абароны правоў 
спажыўцоў” васіль вАЛАСЮК.



Па гарызанталі: 3.“І 
пільна … другі ўжо год пішу://
Старанна літары малыя 
вываджу” – з верша Максіма 
Багдановіча “Летапісец”. 
7.“Як вее свежасцю яе кра-
са жывая!//Як радасна далей 
спяшыць … мая!” – з верша 
“Кніга”. 9. … Мякота – імя і 
дзявочае прозвішча маці паэ-
та, якая паходзіла са стара-
жытнага шляхецкага роду. 
Бацька яе, Апанас, ураджэ-
нец Уздзеншчыны, пахаваны 
ў г.Чэрвені (раней – Ігумен). 
10.Першы друкаваны твор 
паэта, які быў апублікаваны 
ў газеце “Наша Ніва” ў 1907 
годзе. 11.“Не згасла … ! … гля-
не,//Усіх падыме ада сна” – з 
глыбока патрыятычнага вер-
ша М.Багдановіча “Кінь веч-
ны плач свой аб старонцы!”. 
13.Узвышэнне, зробленае з 
насыпной зямлі, гравію, пяску. 
16.Тое, што і вохра. 17.“Здароў, 
марозны звонкі вечар!//
Здароў, скрыпучы, мяккі …” – 
з верша М.Багдановіча “Зімой”. 
20.Дзеянне, накіраванае на 
дасягненне пэўнай мэты. 
22.Усё воднае покрыва 

Зямлі. 24.“… чыстае красы” 
– назва кнігі серыі “Жыццё 
знакамітых людзей”, прысве-
чанай М.Багдановічу. 28.Час 
уборкі збожжавых культур. 
29.“І тчэ, забыўшыся, …,//
Заміж персідскага узора,//
Цвяток радзімы васілька” – 
з верша “Слуцкія ткачыхі”. 
30.Прыстасаванне ў машынах, 
механізмах, якое перашкаджае 
руху зубчастага кола назад.

Па вертыкалі: 1.Тое, што 
і яма (разм.). 2.“Шчокі ружа-
веюць –//... хлопцаў грэюць” 
– з верша А.Дзеружынскага 
“Першы снег”. 4.Уплывовая 
асоба (разм.). 5.Шматгадовы 
палярны лёд. 6.Сёмая нота 
музычнай гамы. 7.“І пайшоў 
на … мора сіняга//Страцім-
лебедзь – моцны, горды птах” 
– з верша М.Багдановіча 
“Страцім-лебедзь”. 8.Імя бацькі 

Максіма Багдановіча, белару-
скага этнографа, фалькларыста, 
які нарадзіўся ў в.Халопенічы 
Крупскага раёна. 11.“Жывое ў 
вяках беларускае … –//Народа 
душа і народа хвала” – з вер-
ша А.Бачылы “Матчына мова”. 
12.Вадаплаўная птушка сямей-
ства качыных. 14.“Кліча яго 
рэчка,//Цягнуць … з дому” 
– з верша Я.Коласа “На рэч-
цы зімой”. 15.Дарога, па якой 

гоняць жывёлу. 18.Зборнік 
вершаў М.Багдановіча, выдад-
зены ўпершыню ў Вільні 
пры грашовай падтрым-
цы Магдалены Радзівіл. 
19.Паганяты сабак або аленяў, 
запрэжаных у нарты. 21.“Усё 
лятуць і лятуць тыя …,//
Срэбнай збруяй далёка гры-
мяць” – з верша “Пагоня”, які 
стаў амаль гімнам для нацы-
янальна свядомай часткі 
грамадства. 23.Рэальнасць, 
рэчаіснасць. 25.Вершаваная 
двухскладовая стапа з націскам 
на другім складзе. 26.“… плыве 
над зямлёй, сее росы,//... шапо-
ча русалкам: “Засніце” – з вер-
ша М.Багдановіча “Над возе-
рам”. 27.Майстар сваёй справы.

АДКАЗЫ
Па гарызанталі: 3.Летапіс. 

7.Душа. 9.Марыя. 10.“Музыка”. 11.
Сонца. 13.Насып. 16.Охра. 17.Снег. 
20.Акцыя. 22.Акіян. 24.Пясняр. 
28.Жніво. 29.Рука. 30.Сабачка.

Па вертыкалі: 1.Яміна. 2.Лыжы. 
4.Туз. 5.Пак. 6.Сі. 7.Дно. 8.Адам. 
11.Слова 12.Нырэц. 14.Санкі. 15.
Пагон. 18.“вянок”. 19.Каюр. 21.Коні. 
23.Ява. 25.Ямб. 26.Ноч. 27.Ас.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

Как приготовить 
вкусный глинтвейн
Для приготовления глинт-

вейна идеально подходят 
красные сухие вина, а специи 
всегда используются цельные 
– молотые сделают его мутно-
ватым.

И небольшой совет: глинт-
вейн отлично согревает, поэ-
тому перелейте напиток в тер-
мос и возьмите с собой для 
прогулки на свежем воздухе.

Классический 
глинтвейн

Пряный, ароматный горя-
чий напиток с пропитанными 
кусочками апельсинов и яблок 
– такой, каким мы его любим.

Красное сухое вино – 750 мл, 
вода – 750 мл, яблоки – 2 шт., 
апельсины – 2 шт., специи – по 
вкусу, черный чай – 1 ст. л.,  
каркаде – 1 ст. л., мед –  
200 граммов.

Воду довести до кипения, 
чай и специи всыпать в воду, 
влить вино, добавить нарезан-
ные фрукты и мед. Подогреть 
до 70–80 градусов, снять с 
огня. Разлить и наслаждаться.

Кофейный глинтвейн
Для кофеманов предлагаем 

вариацию глинтвейна с добав-
лением кофе и коньяка, но с 

меньшим количеством специй.
Красное сухое вино – 750 мл, 

коричневый сахар – 150 г, 
коньяк – 150 мл, кофе – 300 мл, 
палочки корицы – 2 шт.

Два стакана натурального 
кофе, коньяк, красное вино 
и сахар смешать в сотейнике, 
подогреть до 70 градусов вме-
сте с палочками корицы или 
другими специями по вкусу. 
Подавать горячим.

Глинтвейн из белого 
вина с цитрусовым 

ликером
Глинтвейн из белого вина 

отличается большей сладо-
стью и деликатностью, а в 
сочетании с цитрусовым лике-
ром становится просто боже-
ственным напитком.

Белое вино – 750 мл, сахар – 
75 г, лимонная цедра – по вку-
су, корица в палочках – 1 шт, 

цитрусовый ликер – 150 мл.
Нагреть на медленном 

огне до 70 градусов смесь 
белого вина, сахара и специй. 
Цитрусовый ликер разлить по 
стаканам и дополнить горячей 
смесью.

Белый глинтвейн
Белое сухое вино – 750 мл, 

сахар – 100 г, вода – 0,5 ст., 
лимон – 1 шт., корица, гвоз-
дика.

Лимон порезать ломтика-
ми, залить водой, добавить 
пряности, сахар, довести до 
кипения. Добавить вино, 
подогреть.

Несколько советов  
по приготовлению 

глинтвейна
* Вино не следует доводить 

до кипения, а лишь подогре-
вать.

* Выбор вина зависит от 
рецепта и от вашего вкуса, но 
чаще всего используются крас-
ные сухие вина.

* Перед подачей глинт-
вейн нужно процедить, чтобы 
напиток стал прозрачным и 
сверкающим.

* Пьется глинтвейн горя-
чим, желательно из керамиче-
ских чашек, которые дольше 
сохраняют тепло и неповтори-
мый аромат напитка.

* Пряности необходимо 
добавлять осторожно – нель-
зя допустить передозировки. 
Лучше добавить меньше, чем 
допустить перенасыщенность 
– иначе вы испортите напи-
ток.

Теплых вам воспоминаний 
о предстоящих зимних днях 
вместе с чашечкой горячего 
глинтвейна!

27 снежня 2016 ã.
http://www.nv-online.info88

У су вязi з ад сут нас цю маг чы масцi рэ дак цыя ма тэ ры я лы не рэ цэн зуе i не вяр тае, пра ва ўступ лен ня  
ў пе рапiску пакiдае за са бой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз-
вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена 
Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 
са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «выдавецтва «Беларускі Дом 
друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. Мінск, пр. Незалежнасці, 79. Падпiса на ў друк 26.12.2016 у 17.00.  
Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж 24 020 экз. За каз № 4822.

Адрас рэдакцыi: 220030, Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71.

nvonlineinfo@gmail.com  http://www.nv-online.info 

63222 – для індывідуальных падпісчыкаў,  
632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

К А л е й Д А С К о П

Заснавальнiк i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч СЯРЭДЗIЧ

Рэкламны аддзел:  narodnayav@gmail.com 
тэл.: +375 29 8 444 725, +375 29 111 30 77, +375 17 328-66-09

Выбираем подарки на Новый Год!

ПРОМА-КОД: NV2016 МЕЦЬ БЕЛАРУСУ!
РЭЧЫ, ЯКІЯ ВАРТА

20 руб

КУР’ЕРСКАЯ ДАСТАЎКА 

18 руб

25 руб

22,5 руб

25 руб

22,5 руб

КАНТАКТЫЯ ТЭЛЕФОНЫ:
+375 (29) 177-35-18

+375 (33) 357-35-18

Бел-чырвона-белы 
сцяг

Вышымайка
(мужчынская і жаночая)

Цішотка з гербам «Пагоня»
(мужчынская і жаночая)

ПАДАРУНКІ З КАЛЯДНЫМ НАСТРОЕМ!

ПА МІНСКУ

40 руб

36 руб

55 руб

50 руб

25 руб

22,5 руб

Шалік беларускага заўзятара 
з гербам «Пагоня»

Швэдар  «Край вольных» 
(шэры і чорны, унісэкс)

Скураны гаманец 
«Пагоня»

9,5 руб

8,5 руб

25 руб

22,5 руб

85 руб

76,5 руб

Цішотка «Край дужых» 
(меланж і графіт)

Сукенка 
«Росквіт»

Кубак з арнаментам 
«Васьміканцовая зорка»

ІП Белавус П.М УНП 691764397

г.Мінск, пр-т Незалежнасці 58, оф.430
Працуем з 11.00 да 20.00, без выходных

ДАСТАЎКА ПОШТАЙ

ПА БЕЛАРУСІ

За окном сыро и промозгло.  
Глинтвейн – лучшее средство согреться

НА зАметкУ

кРыЖАвАНкА

«Усё лятуць і лятуць тыя коні»
Да 125-годдзя з дня нараджэння М.Багдановіча
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БУДЬте зДоРовы!

Как избавиться от боли?
Очень часто, испытывая силь-

ный телесный или душевный диском-
форт, мы просто не знаем, как с 
этим справиться. Вроде бы ситуа-
ция не так серьезна, но боль способна 
доставить нам немало неприятных 
минут…

Расскажите, пожалуйста, о 
каких-то малоизвестных народных 
средствах, способных значительно 
облегчить состояние в такие момен-
ты?

Ирина Федорова.

Если у вас болит зуб
Потрите область между большим и ука-

зательным пальцем кусочком льда. Вам ста-
нет немного легче. Таким образом вы воз-
действуете на нервные каналы, связанные с 
зубом. Но помните, что это лишь временная 
мера и визита к стоматологу она не отменяет!
Если у вас сильное сердцебиение

Подуйте на большой палец. Этот совет 
часто дают сердечникам. Сердце действи-
тельно начинает биться ровнее. Но если у вас 
серьезные сердечно-сосудистые проблемы, 
то требуется более радикальное лечение.

Если у вас заложен нос…
На ночь положите рядом с кроватью очи-

щенную луковицу. Некоторые «народные 
медики» рекомендуют при насморке засу-
нуть в нос дольку лука или чеснока. Но так 
можно повредить слизистую. Если лук будет 
просто лежать рядом, целительные фитон-
циды все равно достигнут цели, и насморк к 
утру пройдет.

Если у вас свербит в носу, 
 а чихать нельзя

Почешите нос. Вообще-то чихать полез-
но – это очищает легкие. Но бывают ситу-
ации, когда это выглядит неуместным или 
неприличным. Теребя нос, вы определенным 
образом воздействуете на нервные оконча-
ния, «ответственные» за чихание, и желание 
чихнуть проходит.

Если вы ощущаете  
позывы к рвоте

Вложите большой палец в кулак и сожми-
те крепче. Позывы прекратятся. Однако если 
вы, к примеру, отравились, то все-таки луч-
ше найти возможность освободить желудок 
от содержимого.

Если вас в самый неподходящий 
момент одолела дремота…

Сделайте глубокий и долгий вдох, а потом 
выдох. Это возбудит вашу нервную систему, 
и спать вам сразу расхочется.

Если вас мучает бессонница
Быстро поморгайте в течение одной 

минуты. Гораздо чаще приходится слышать 
совет в таком случае мысленно считать сло-
нов (или других животных), но опыт пока-
зывает, что данный метод крайне редко дей-
ствительно помогает уснуть. Слонов можно 
так считать и до утра…
Если у вас в лежачем состоянии 

кружится голова
Опустите одну ногу на пол. Зачем? 

Головокружение может возникать потому, 
что мозг не в состоянии определить ваше 
местоположение. Когда мы спускаем ногу 
вниз с кровати, мозг «перезагружается» и 
начинает работать как надо.

Если у вас разболелась голова
Опустите руки в ледяную воду и поше-

велите ими. Что за странный способ избав-
ления от головной боли? Дело в том, что 
мигрень обычно имеет нервную природу. 
Данная манипуляция воздействует на нашу 
нервную систему, и боль может пройти.

Если вас укусил комар…
Помажьте место укуса дезодорантом. 

Места комариных укусов часто потом долго 
и болезненно чешутся. Далеко не всегда у нас 
есть под рукой специальные мази или кремы, 
облегчающие состояние в этой ситуации. А 
вот дезодоранты есть дома практически у 
всех, и нередко мы носим их с собой в сумке. 
Эффект будет таким же, как от специального 
препарата.

Приеду куплю 
стеклобанку, 

овощи, фрукты.  
Тел.: 8-017 261-10-26, 

8-044 761-11-87 (Vel.), 
8-033 661-11-87 (МТС).

ИП Лахаданов В.М. УНП 192680247.
Свидетельство от 21.07.2016.

зоРкІ

Азаранка  
бярэ паўзу  

да 2018 года
У адрозненне ад другой 

славутай спартсменкі – Дар’і 
Домрачавай, якая праз тры 
месяцы пасля нараджэння 
дачушкі збіраецца вярнуцца ў 
вялікі спорт і ўзяць удзел ужо 
ў студзеньскім этапе Кубка 
свету па біятлоне – Вікторыя 
Азаранка, якая нядаўна ста-
ла мамай, паведаміла, што 
плануе выступіць у турніры 
ў Брысбене толькі ў студзені 
2018 года. 

Дарэчы, славутая тэнісістка 
адзначыла, што не зможа 
быць у Мінску 11 і 12 лютага 
і назіраць за гульнёй жаночай 
нацыянальнай каманды ў рам-
ках 1-га круга Сусветнай гру-
пы Кубка федэрацыі.


